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ACTA DE LA COMISSIÓ DE DRETS SOCIALS, CULTURA I ESPORTS 

 

Sessió de 16 de gener de 2018 

 

 

A la sala President Lluís Companys de la casa de la ciutat, el 16 de gener de 2018, s’hi reuneix 

la COMISSIÓ DE DRETS SOCIALS, CULTURA I ESPORTS, sota la presidència de la Ima. 

Sra. Montserrat Benedí i Altés. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Laia Ortiz 

Castellví, Mercedes Vidal Lago, Josep Maria Montaner Martorell, Maite Fandos i Payà, Irma 

Rognoni i Viader, Mercè Homs i Molist, Marilén Barceló Verea, Koldo Blanco Uzquiano, 

Juanjo Puigcorbé i Benaiges, Àngeles Esteller Ruedas, Maria Rovira Torrens i Gerard Ardanuy 

i Mata, assistits per l’assessora jurídica, Sra. Teresa Ordóñez Rivero, que actua per delegació 

del secretari general i que certifica. 

 

També hi són presents els Il·lms. Srs.: Raimond Blasi i Navarro, Jordi Coronas i Martorell i 

Daniel Mòdol i Deltell. 

 

Igualment hi són presents les Sres.: Gemma Tarafa i Orpinell, comissionada de Salut, Marta 

Carranza Gil-Dolz del Castellar,  comissionada d’Esports, Mònica Mateos, gerent del Districte 

de Ciutat Vella) i els Srs. Miquel Àngel Essomba i Gelabert, comissionat d’Educació i 

Universitats i Carles Vázquez, director de Serveis de Neteja. 

 

Excusen la seva absència les Imes. Sres.: Laura Pérez Castaño i Carmen Andrés Añón. 

 

S’obre la sessió a les 9.32 h. 

 

I)  Aprovació de l’acta de la sessió anterior 

  

S’aprova. 

 

II)  Part Informativa 

 

a)  Despatx d’ofici 

 

 En compliment del Decret d’Alcaldia, de 13 de juny de 2015, ES COMUNIQUEN les 

resolucions següents: 

 

1.-  (20170375)  

 Del gerent municipal, de 15 de desembre de 2017, que aprova els Plecs de clàusules i inicia 

l’expedient per a la contractació de la prestació dels serveis d’assistència tècnica i suport a la 

coordinació transnacional del Projecte Urbact, per als exercicis 2018-2019, i per un import de 

48.400,00 euros. 

 

2.-  (3506/2017) Districte de Sant Andreu 

 Del gerent municipal, de 10 de novembre de 2017, que aprova els Plecs de clàusules i inicia 

l’expedient per a la contractació de les obres d’instal·lació de dues pistes de bàsket, coberta i 

edifici de vestidors no permanents al passeig Torras i Bages, 170-172, per als exercicis 2017-

2018, i per un import de 479.693,80 euros. 
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3.-  (20170140)  

 Del gerent municipal, de 22 de novembre de 2017, que adjudica a Setting Consultoria en 

Tecnología de la Información, SL el contracte per al desenvolupament d’una oficina tècnica de 

suport als projectes d’innovació social de la Direcció de Serveis d’Estratègia i Innovació, per 

als exercicis 2017-2018, i per un import de 145.603,16 euros. 

 

4.-  (170100082) Districte de Nou Barris 

Del gerent municipal, de 23 d’octubre de 2017, que adjudica a Progess, Projecte Gestió Serveis 

Socials el contracte per a la dinamització socioeducativa, mitjançant l’esport, dels grups i 

usuaris dels espais esportius "Pistes Antoni Gelabert", per als exercicis 2017-2019, i per un 

import de 149.752,04 euros. 

 

5.-  (2074/2017) Districte de Sant Andreu 

 Del gerent municipal, de 16 de novembre de 2017, que adjudica a QSL Serveis Culturals, SLU 

el contracte per al servei d’interculturalitat del Districte de Sant Andreu, per als exercicis 2017-

2019, i per un import de 177.958,86 euros. 

 

6.-  Districte de Sant Andreu 

 Del gerent municipal, de 4 de desembre de 2017, que adjudica a Puça Espectacles, SL el 

contracte per al servei de disseny i execució Fàbrica Reis d’Orient 2017, per als exercicis 2017-

2018, i per un import de 84.589,74 euros. 

 

7.-  (3506/2017) Districte de Sant Andreu 

 Del gerent municipal, d’11 de desembre de 2017, que adjudica a Serveis Obres i Manteniment, 

SL, el contracte relatiu a les obres d’instal·lació de 2 pistes de bàsquet, coberta i vestidors no 

permanents al passeig Torras i Bages, 170-172, per als exercicis 2017-2018, i per un import de 

475.856,24 euros. 

 

 Acords de la Comissió de Govern de 23 de novembre de 2017: 

 

8.-  (17SJ0035) APROVAR el conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Barcelona i la 

Fundación Yehudi Menuhin España, amb NIF G82260282, per al desenvolupament del Projecte 

MUS-E, que instrumenta l’atorgament d’una subvenció, mitjançant concessió directa i amb 

caràcter excepcional. AUTORITZAR i DISPOSAR la despesa per un import de 104.360,00 

euros amb càrrec a la partida 48903-23111-0608 dels pressupostos per l’any 2017 i 2018, a 

favor de la Fundación Yehudi Menuhin España, amb NIF G82260282, per subvencionar 

l’execució del projecte esmentat, condicionada a l’existència de crèdit adequat i suficient en el 

pressupost posterior a l’actual. ATORGAR la subvenció per un import de 104.360,00 euros, 

essent l’import de 52.180,00 euros a càrrec del pressupost per l’any 2017 i l’import de 

52.180,00 euros a càrrec del pressupost per l’any 2018, equivalent al 58,03% del cost total del 

projecte (179.840,00 euros), i una durada de dos anys, a la Fundación Yehudi Menuhin España, 

NIF G82260282, de conformitat amb els articles 22.2.c) i 28.1 de la Llei 38/2003, de 17 de 

novembre, General de Subvencions i 6.2 i 6.3 de la normativa general reguladora de les 

subvencions de l’Ajuntament de Barcelona aprovada pel Consell Plenari el 17 de desembre de 

2010. DECLARAR la no-inclusió en convocatòria pública donada l’excepcionalitat que 

concorre en el projecte. REQUERIR l’entitat beneficiària per tal que, en el termini màxim de 3 

mesos a comptar des de la data de finalització del projecte subvencionat, presenti el balanç 

econòmic i la memòria de funcionament d’aquesta i justificació dels fons rebuts i informe 

d’auditoria. FACULTAR per a la signatura de l’esmentat conveni la Ima. Sra. Janet Sanz Cid, 
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Regidora del Districte de Nou Barris. DONAR-NE compte a la Comissió de Drets Socials, 

Cultura i Esports. 

 

9.-  (20170200) ADJUDICAR el contracte núm. 17004030 que té per objecte la gestió del Centre de 

Dia Poble Sec: servei d’acolliment diürn, servei d’alimentació al migdia i servei d’higiene 

(dutxes i rober) per a persones sense llar, que incorpora objectius d’eficiència social, durant el 

termini comprès entre l’1 de gener de 2018 o del següent al de la formalització del contracte si 

és posterior i fins al 31 de desembre de 2019, per un import de 2.669.264,43 euros, IVA inclòs, 

de conformitat amb la proposta de valoració i classificació continguda en l’expedient a Progess, 

Projectes i Gestió de Serveis Socials, SL, amb NIF núm. B59960526, en ser l’oferta 

econòmicament més avantatjosa, sotmès a la condició suspensiva d’existència de crèdit adequat 

i suficient. DISPOSAR a favor de l’adjudicatari l’esmentada quantitat amb càrrec a la partida i 

als pressupostos que s’indiquen en el document comptable, amb el següent desglossament: 

2.426.604,03 euros de pressupost net i 242.660,40 euros en concepte d’IVA al tipus impositiu 

del 10%, d’acord amb els preus següents: Preu del servei del centre de dia: 1.393.915,36 euros, 

IVA no inclòs. Preu unitari del servei d’alimentació al migdia: 9,4089 euros, IVA no inclòs. 

Preu unitari del servei d’higiene diürn (dutxa i rober): 11,0227 euros, IVA no inclòs. 

REQUERIR l’adjudicatari per a la formalització del contracte en el termini màxim de 5 dies, a 

comptar del següent al de la recepció per part de l’adjudicatari del requeriment per a la 

formalització, sempre que hagin transcorregut 15 dies hàbils des de la tramesa de la notificació 

de l’adjudicació i no s’hagi interposat recurs especial de contractació que impliqui suspensió de 

la formalització o s’hagués acordat l’aixecament de la suspensió. DONAR compte d’aquest 

acord a la Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports. 

 

 Acords de la Comissió de Govern de 30 de novembre de 2017: 

 

10.-  (189/2017) ADJUDICAR el contracte núm. 17003877, que té per objecte la contractació dels 

serveis de gestió, dinamització i coordinació de l’Espai Jove Casa Sagnier i Punt d’Informació 

Juvenil, per un import de 950.091,12 euros, IVA inclòs, de conformitat amb la proposta de 

valoració i classificació continguda en l’expedient a Trànsit Projectes, SL amb NIF B59489351, 

i d’acord amb la seva proposició, en ser considerada l’oferta més avantatjosa, sotmès a la 

condició suspensiva d’existència de crèdit adequat i suficient en el/s pressupost/os posterior/s a 

l’actual. DISPOSAR a favor de l’adjudicatari l’esmentada quantitat amb càrrec a la/es 

partida/es i al/s pressupost/os que s’indiquen en aquest mateix document amb el següent 

desglossament: import adjudicació 863.719,20 euros; tipus impositiu del 10% d’IVA, i import 

de l’IVA de 86.371,92 euros. FORMALITZAR el contracte en el termini màxim de 5 dies 

naturals a comptar del següent al de la recepció per part de l’adjudicatari del requeriment per a 

la formalització, sempre i quan hagin transcorregut 15 dies hàbils des de la tramesa de la 

notificació de l’adjudicació i no s’hagi interposat recurs especial de contractació que impliqui la 

suspensió de la formalització o s’hagués acordat l’aixecament de la suspensió. DONAR compte 

d’aquesta resolució a la Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports. 

 

11.-  (20170209 - Lot1) ADJUDICAR el contracte núm. 17004110, que té per objecte la gestió i 

l’administració de la residència municipal Francesc Layret (lot 1), incorporant mesures 

d’eficiència social a favor dels drets ciutadans i socials de les persones que executen els 

contractes o de les persones que en són destinatàries o usuàries., per un import de 3.107.246,24 

euros, IVA inclòs, des de l’1 de gener de 2018 o altrament el que es fixi en la formalització del 

contracte, si és posterior, fins al 31 de desembre de 2019, de conformitat amb la proposta de 

valoració i classificació continguda en l’expedient a Sar Residencial y Asistencial, SAU, amb 

NIF núm. A79059085, i d’acord amb la seva proposició, en ser l’oferta econòmicament més 
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avantatjosa, sotmès a la condició suspensiva d’existència de crèdit adequat i suficient en el/s 

pressupost/os posterior/s a l’actual. DISPOSAR a favor de l’adjudicatari l’esmentada quantitat 

amb càrrec a la partida i als pressupostos que s’indiquen en el document comptable, amb el 

següent desglossament: 2.987.736,76 euros de pressupost net i 119.509,48 euros en concepte 

d’IVA al tipus impositiu del 4%. REQUERIR l’adjudicatari per a la formalització del contracte 

en el termini màxim de 5 dies naturals, a comptar del següent al de la recepció per part de 

l’adjudicatari del requeriment per a la formalització, sempre que hagin transcorregut 15 dies 

hàbils des de la tramesa de la notificació de l’adjudicació i no s’hagi interposat recurs especial 

de contractació que impliqui suspensió de la formalització o s’hagués acordat l’aixecament de 

la suspensió. DONAR compte d’aquest acord a la Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports. 

 

12.-  (20170209 - Lot 2) ADJUDICAR el contracte núm. 17004112, que té per objecte la gestió i 

administració de la residència municipal Parc del Guinardó (lot 2), incorporant mesures 

d’eficiència social, a favor dels drets ciutadans i socials de les persones que executen els 

contractes o de les persones que en son destinatàries o usuàries, per un import de 2.338.907,24 

euros, IVA inclòs, des de l’1 de gener de 2018 o altrament el que es fixi en la formalització del 

contracte, si és posterior, fins al 31 de desembre de 2019, de conformitat amb la proposta de 

valoració i classificació continguda en l’expedient a Residència Tercera Edat l’Onada, SL, amb 

NIF núm. B43514504, i d’acord amb la seva proposició, en ser l’oferta econòmicament més 

avantatjosa, sotmès a la condició suspensiva d’existència de crèdit adequat i suficient en el/s 

pressupost/os posterior/s a l’actual. DISPOSAR a favor de l’adjudicatari l’esmentada quantitat 

amb càrrec a la partida i als pressupostos que s’indiquen en el document comptable, amb el 

següent desglossament: 2.248.949,27 euros de pressupost net i 89.957,97 euros en concepte 

d’IVA al tipus impositiu del 4%. REQUERIR l’adjudicatari per a la formalització del contracte 

en el termini màxim de 5 dies naturals, a comptar del següent al de la recepció per part de 

l’adjudicatari del requeriment per a la formalització, sempre que hagin transcorregut 15 dies 

hàbils des de la tramesa de la notificació de l’adjudicació i no s’hagi interposat recurs especial 

de contractació que impliqui suspensió de la formalització o s’hagués acordat l’aixecament de 

la suspensió. DONAR compte d’aquest acord a la Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports. 

 

13.-  (20170209 - Lot 3) ADJUDICAR el contracte núm. 17004113, que té per objecte la gestió i 

l’administració de la residència municipal Josep Miracle (lot 3) incorporant mesures 

d’eficiència social a favor dels drets ciutadans i socials de les persones que executen els 

contractes o de les persones que en són destinatàries o usuàries per un import de 2.605.876,56 

euros, IVA inclòs, des de l’1 de gener de 2018 o altrament el que es fixi en la formalització del 

contracte, si és posterior, fins al 31 de desembre de 2019, de conformitat amb la proposta de 

valoració i classificació continguda en l’expedient a Accent Social, SL (per escissió parcial de 

Clece, SA a favor d’Accent Social SL), amb NIF núm. B66808213, i d’acord amb la seva 

proposició, en ser l’oferta econòmicament més avantatjosa, sotmès a la condició suspensiva 

d’existència de crèdit adequat i suficient en el/s pressupost/os posterior/s a l’actual. DISPOSAR 

a favor de l’adjudicatari l’esmentada quantitat amb càrrec a la partida i als pressupostos que 

s’indiquen en el document comptable, amb el següent desglossament: 2.505.650,54 euros de 

pressupost net i 100.226,02 euros en concepte d’IVA al tipus impositiu del 4%. REQUERIR 

l’adjudicatari per a la formalització del contracte en el termini màxim de 5 dies naturals, a 

comptar del següent al de la recepció per part de l’adjudicatari del requeriment per a la 

formalització, sempre que hagin transcorregut 15 dies hàbils des de la tramesa de la notificació 

de l’adjudicació i no s’hagi interposat recurs especial de contractació que impliqui suspensió de 

la formalització o s’hagués acordat l’aixecament de la suspensió. DONAR compte d’aquest 

acord a la Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports. 
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14.-  (20170210 - Lot 1) ADJUDICAR el contracte núm. 17004050 que té per objecte la gestió del 

servei dels Habitatges amb Serveis per a Gent Gran adreçat a les persones grans que viuen en 

els habitatges a la ciutat de Barcelona, incorporant mesures d’eficiència social a favor dels drets 

laborals de les persones treballadores que executen els contractes (LOT 1: Barceloneta i Via 

Favència II), per un import de 899.400,58 euros, IVA inclòs, des de l’1 de gener de 2018 o 

altrament el que es fixi en la formalització del contracte, si és posterior, fins el 31 de desembre 

de 2019, de conformitat amb la proposta de valoració i classificació continguda en l’expedient a 

Eulen Servicios Sociosanitarios, SA, amb NIF núm. A79022299, i d’acord amb la seva 

proposició, en ser l’oferta econòmicament més avantatjosa, sotmès a la condició suspensiva 

d’existència de crèdit adequat i suficient en el/s pressupost/os posterior/s a l’actual. DISPOSAR 

a favor de l’adjudicatari l’esmentada quantitat amb càrrec a la partida i als pressupostos que 

s’indiquen en el document comptable, amb el següent desglossament: 817.636,90 euros de 

pressupost net i 81.763,68 euros en concepte d’IVA al tipus impositiu del 10%. REQUERIR 

l’adjudicatari per a la formalització del contracte en el termini màxim de 5 dies naturals, a 

comptar del següent al de la recepció per part de l’adjudicatari del requeriment per a la 

formalització, sempre que hagin transcorregut 15 dies hàbils des de la tramesa de la notificació 

de l’adjudicació i no s’hagi interposat recurs especial de contractació que impliqui suspensió de 

la formalització o s’hagués acordat l’aixecament de la suspensió. DONAR compte d’aquest 

acord a la Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports. 

 

15.-  (20170210 - Lot 2) ADJUDICAR el contracte núm. 17004051, que té per objecte la gestió del 

servei dels Habitatges amb Serveis per a Gent Gran adreçat a les persones grans que viuen en 

els habitatges a la ciutat de Barcelona, incorporant mesures d’eficiència social a favor dels drets 

laborals de les persones treballadores que executen els contractes (LOT 2: Marina, Via 

Favència I i Cibeles), per un import de 813.337,34 euros, IVA inclòs, des de l’1 de gener de 

2018 o altrament el que es fixi en la formalització del contracte, si és posterior, fins el 31 de 

desembre de 2019, de conformitat amb la proposta de valoració i classificació continguda en 

l’expedient a OHL Servicios-Ingesan, SAU y Asociación Edad Dorada Mensajeros de la Paz, 

Unión Temporal de Empresas, Ley 18/1982 de 26 de Mayo (UTE Acció Social 3) amb NIF 

núm. U67108118, i d’acord amb la seva proposició, en ser l’oferta econòmicament més 

avantatjosa, sotmès a la condició suspensiva d’existència de crèdit adequat i suficient en els 

pressupostos posteriors a l’actual. DISPOSAR a favor de l’adjudicatari l’esmentada quantitat 

amb càrrec a la partida i als pressupostos que s’indiquen en el document comptable, amb el 

següent desglossament: 739.397,58 euros de pressupost net i 73.939,76 euros en concepte 

d’IVA al tipus impositiu del 10%. REQUERIR l’adjudicatari per a la formalització del 

contracte en el termini màxim de 5 dies naturals, a comptar del següent al de la recepció per 

part de l’adjudicatari del requeriment per a la formalització, sempre que hagin transcorregut 15 

dies hàbils des de la tramesa de la notificació de l’adjudicació i no s’hagi interposat recurs 

especial de contractació que impliqui suspensió de la formalització o s’hagués acordat 

l’aixecament de la suspensió. DONAR compte d’aquest acord a la Comissió de Drets Socials, 

Cultura i Esports. 

 

16.-  (20170210 - Lot3) ADJUDICAR el contracte núm. 17004054, que té per objecte la gestió del 

servei dels Habitatges amb Serveis per a Gent Gran adreçat a les persones grans que viuen en 

els habitatges a la ciutat de Barcelona, incorporant mesures d’eficiència social a favor dels drets 

laborals de les persones treballadores que executen els contractes (LOT 3: Joan Torras, Reina 

Amàlia I i Reina Amàlia II), per un import de 988.594,38 euros, import exempt d’IVA, des de 

l’1 de gener de 2018 o altrament el que es fixi en la formalització del contracte, si és posterior, 

fins al 31 de desembre de 2019, de conformitat amb la proposta de valoració i classificació 

continguda en l’expedient a ABD Associació Benestar i Desenvolupament, amb NIF núm. 
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G59435180, i d’acord amb la seva proposició, en ser l’oferta econòmicament més avantatjosa, 

sotmès a la condició suspensiva d’existència de crèdit adequat i suficient en el/s pressupost/os 

posterior/s a l’actual. DISPOSAR a favor de l’adjudicatari 988.594,38 euros, import exempt 

d’IVA, amb càrrec a la partida i als pressupostos que s’indiquen en el document comptable. 

REQUERIR l’adjudicatari per a la formalització del contracte en el termini màxim de 5 dies 

naturals, a comptar del següent al de la recepció per part de l’adjudicatari del requeriment per a 

la formalització, sempre que hagin transcorregut 15 dies hàbils des de la tramesa de la 

notificació de l’adjudicació i no s’hagi interposat recurs especial de contractació que impliqui 

suspensió de la formalització o s’hagués acordat l’aixecament de la suspensió. DONAR compte 

d’aquest acord a la Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports. 

 

17.-  (20170210 - Lot4) ADJUDICAR el contracte núm. 17004057, que té per objecte la gestió del 

servei dels Habitatges amb Serveis per a Gent Gran adreçat a les persones grans que viuen en 

els habitatges a la ciutat de Barcelona, incorporant mesures d’eficiència social a favor dels drets 

laborals de les persones treballadores que executen els contractes (LOT 4: Bronze-Coure, 

Urrutia i Quatre Camins), per un import de 950.496,94 euros, IVA inclòs, des de l’1 de gener de 

2018 o altrament el que es fixi en la formalització del contracte, si és posterior, fins el 31 de 

desembre de 2019, de conformitat amb la proposta de valoració i classificació continguda en 

l’expedient a Accent Social, SL (per escissió parcial de Clece, SA a favor d’Accent Social SL), 

amb NIF núm. B66808213, i d’acord amb la seva proposició, en ser l’oferta econòmicament 

més avantatjosa, sotmès a la condició suspensiva d’existència de crèdit adequat i suficient en 

el/s pressupost/os posterior/s a l’actual. DISPOSAR a favor de l’adjudicatari l’esmentada 

quantitat amb càrrec a la partida i als pressupostos que s’indiquen en el document comptable, 

amb el següent desglossament: 864.088,12 euros de pressupost net i 86.408,82 euros en 

concepte d’IVA al tipus impositiu del 10%. REQUERIR l’adjudicatari per a la formalització del 

contracte en el termini màxim de 5 dies naturals, a comptar del següent al de la recepció per 

part de l’adjudicatari del requeriment per a la formalització, sempre que hagin transcorregut 15 

dies hàbils des de la tramesa de la notificació de l’adjudicació i no s’hagi interposat recurs 

especial de contractació que impliqui suspensió de la formalització o s’hagués acordat 

l’aixecament de la suspensió. DONAR compte d’aquest acord a la Comissió de Drets Socials, 

Cultura i Esports. 

 

18.-  (20170215) ADJUDICAR el contracte núm. 17004040, que té per objecte la gestió de 

l’equipament d’apartaments tutelats per a gent gran Pau Casals i els àpats en companyia, 

incorporant mesures d’eficiència social, a favor dels drets ciutadans i socials de les persones 

que executen els contractes o de les persones que en son destinatàries o usuàries, durant els anys 

2018 i 2019, per un import de 685.315,99 euros, IVA inclòs, de conformitat amb la proposta de 

valoració i classificació continguda en l’expedient a OHL Servicios-Ingesan, SAU y Asociación 

Edad Dorada Mensajeros de la Paz, Unión Temporal de Empresas, Ley 18/1982 de 26 de Mayo 

(UTE Pau Casals II), amb NIF núm. U67108159, i d’acord amb la seva proposició, en ser 

l’oferta econòmicament més avantatjosa, sotmès a la condició suspensiva d’existència de crèdit 

adequat i suficient en el/s pressupost/os posterior/s a l’actual. DISPOSAR a favor de 

l’adjudicatari l’esmentada quantitat amb càrrec a la partida i als pressupostos que s’indiquen en 

el document comptable, amb el següent desglossament: 658.957,68 euros de pressupost net i 

26.358,31 euros en concepte d’IVA al tipus impositiu del 4%. REQUERIR l’adjudicatari per a 

la formalització del contracte en el termini màxim de 5 dies naturals, a comptar del següent al 

de la recepció per part de l’adjudicatari del requeriment per a la formalització, sempre que 

hagin transcorregut 15 dies hàbils des de la tramesa de la notificació de l’adjudicació i no s’hagi 

interposat recurs especial de contractació que impliqui suspensió de la formalització o s’hagués 

acordat l’aixecament de la suspensió. DONAR compte d’aquest acord a la Comissió de Drets 
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Socials, Cultura i Esports. 

 

19.-  (20170281) ADJUDICAR el contracte núm. 17004077 que té per objecte la gestió de 

l’equipament integral Horta: servei d’acolliment diürn i servei d’acolliment residencial nocturn 

d’atencions bàsiques per a persones sense llar per a la seva inserció social amb la inclusió de 

mesures d’eficiència social, ubicat al carrer del Camí de l’Església núm. 1-3 de Barcelona, 

durant el termini comprès entre l’1 de gener de 2018 o del següent al de la formalització del 

contracte si és posterior i fins al 31 de desembre de 2019, per un import de 3.605.397,14 euros, 

exempt d’IVA, de conformitat amb la proposta de valoració continguda en l’expedient a Creu 

Roja Espanyola, amb NIF núm. Q2866001G, en ser l’única oferta presentada sotmès a la 

condició suspensiva d’existència de crèdit adequat i suficient. DISPOSAR a favor de 

l’adjudicatari l’esmentada quantitat amb càrrec a la partida i als pressupostos que s’indiquen en 

el document comptable, d’acord amb els preus següents: Preu del servei del centre de dia i del 

centre residencial (servei d’allotjament nocturn i atenció socioeducativa i sanitari): 

2.272.175,37 euros, exempt d’IVA. Preu unitari del servei d’alimentació al migdia: 11,5520 

euros, exempt d’IVA. Preu unitari del servei d’higiene diürn (dutxa i rober): 12,4505 euros, 

exempt d’IVA. Preu unitari del servei de manutenció i higiene nocturna i matinal del servei 

d’allotjament nocturn: 8,8367 euros, exempt d’IVA. REQUERIR l’adjudicatari per a la 

formalització del contracte en el termini màxim de 5 dies, a comptar del següent al de la 

recepció per part de l’adjudicatari del requeriment per a la formalització, sempre que hagin 

transcorregut 15 dies hàbils des de la tramesa de la notificació de l’adjudicació i no s’hagi 

interposat recurs especial de contractació que impliqui suspensió de la formalització o s’hagués 

acordat l’aixecament de la suspensió. DONAR compte d’aquest acord a la Comissió de Drets 

Socials, Cultura i Esports. 

 

20.-  (20170282) APROVAR el plec de clàusules administratives particulars i el plec de 

prescripcions tècniques particulars, reguladors del contracte núm. 17005067, que té per objecte 

la contractació de 21 places d’acolliment temporal a l’equipament residencial Maria Feixa, 

durant el termini comprès entre l’1 de novembre de 2017 o del següent al de la formalització del 

contracte si és posterior i fins al 31 de desembre de 2019, a la vista de l’informe emès pel 

Departament d’Atenció a Persones Vulnerables de 29 de setembre de 2017, el qual justifica la 

idoneïtat i la necessitat del contracte, per un import d’1.406.022,47 euros, exempt d’IVA, de 

conformitat amb l’article 170.d) del Reial decret legislatiu 3/2011, de 14 de novembre, pel qual 

s’aprova el Text refós de la Llei de contractes del sector públic (TRLCSP). DECLARAR la 

impossibilitat de promoure la concurrència en l’oferta, de conformitat amb l’article 170.d) del 

TRLCSP, segons es justifica a l’informe justificatiu abans esmentat. AUTORITZAR la despesa 

d’aquest contracte per un import d’1.406.022,47 euros, exempt d’IVA. ADJUDICAR 

l’esmentat contracte per un import d’1.406.022,47 euros, exempt d’IVA, a Fundació APIP-

ACAM, amb NIF núm. G65529661, sotmès a la condició suspensiva d’existència de crèdit 

adequat i suficient en el pressupost posterior a l’actual. DISPOSAR a favor de l’adjudicatari 

l’esmentada quantitat amb càrrec a la partida i als pressupostos que s’indiquen en el document 

comptable. FIXAR en 70.301,12 euros l’import de la garantia definitiva i, RETENIR-LO del 

preu del contracte, atesa la declaració del contractista d’acollir-se a aquesta modalitat de 

constitució de garantia. REQUERIR l’adjudicatari per a la formalització del contracte en el 

termini màxim de 5 dies naturals, a comptar del següent al de la recepció per part de 

l’adjudicatari del requeriment per a la formalització, sempre que hagin transcorregut 15 dies 

hàbils des de la tramesa de la notificació de l’adjudicació i no s’hagi interposat recurs especial 

de contractació que impliqui suspensió de la formalització o s’hagués acordat l’aixecament de 

la suspensió. DONAR-NE compte a la Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports. 
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21.-  (20170524) APROVAR el plec de clàusules administratives particulars i el plec de 

prescripcions tècniques particulars, reguladors del contracte núm. 17006085, que té per objecte 

la contractació de 152 places d’acolliment residencial temporal i tractament social al Centre 

Residencial d’Inserció Creu dels Molers, durant el termini comprès entre l’1 de gener de 2018 o 

del següent al de la formalització del contracte si és posterior i fins al 31 de desembre de 2020, 

a la vista de l’informe emès pel Departament d’Atenció a Persones Vulnerables, de 10 de 

novembre de 2017, el qual justifica la idoneïtat i la necessitat del contracte, per un import de 

3.957.202,04 euros, exempt d’IVA, de conformitat amb l’article 170.d) del Reial decret 

legislatiu 3/2011, de 14 de novembre, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei de contractes del 

sector públic (TRLCSP). DECLARAR la impossibilitat de promoure la concurrència en 

l’oferta, de conformitat amb l’article 170.d) del TRLCSP, segons es justifica a l’informe 

justificatiu abans esmentat. AUTORITZAR la despesa d’aquest contracte per un import de 

3.957.202,04 euros, exempt d’IVA. ADJUDICAR l’esmentat contracte per un import de 

3.957.202,04 euros, exempt d’IVA, a Sant Joan de Déu, Serveis Socials, amb NIF núm. 

R5800637J, condicionat a l’existència de crèdit adequat i suficient. DISPOSAR a favor de 

l’adjudicatari l’esmentada quantitat amb càrrec a la partida i als pressupostos que s’indiquen en 

el document comptable. FIXAR en 197.860,10 euros l’import de la garantia definitiva i, 

RETENIR-LO del preu del contracte atesa la declaració del contractista d’acollir-se a aquesta 

modalitat de constitució de garantia. REQUERIR l’adjudicatari per a la formalització del 

contracte en el termini màxim de 5 dies naturals, a comptar del següent al de la recepció per 

part de l’adjudicatari del requeriment per a la formalització, sempre que hagin transcorregut 15 

dies hàbils des de la tramesa de la notificació de l’adjudicació i no s’hagi interposat recurs 

especial de contractació que impliqui suspensió de la formalització o s’hagués acordat 

l’aixecament de la suspensió. DONAR-NE compte a la Comissió de Drets Socials, Cultura i 

Esports. 

 

22.-  (20170525) APROVAR el plec de clàusules administratives particulars i el plec de 

prescripcions tècniques particulars, reguladors del contracte núm. 17006087, que té per objecte 

la contractació de 152 places diàries de menjador social nocturn al menjador social “La 

Terrasseta”, durant el termini comprès entre l’1 de gener de 2018 o del següent al de la 

formalització del contracte si és posterior i fins al 31 de desembre de 2019, a la vista de 

l’informe emès pel Departament d’Atenció a Persones Vulnerables, de 17 de novembre de 

2017, el qual justifica la idoneïtat i la necessitat del contracte, per un import de 606.507,36 

euros, exempt d’IVA, de conformitat amb l’article 170.d) del Reial decret legislatiu 3/2011, de 

14 de novembre, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei de contractes del sector públic 

(TRLCSP). DECLARAR la impossibilitat de promoure la concurrència en l’oferta, de 

conformitat amb l’article 170.d) del TRLCSP, segons es justifica a l’informe justificatiu abans 

esmentat. AUTORITZAR la despesa d’aquest contracte per un import de 606.507,36 euros, 

exempt d’IVA. ADJUDICAR l’esmentat contracte per un import de 606.507,36 euros, exempt 

d’IVA, a l’Associació Rauxa, amb NIF núm. G58858416, condicionat a l’existència de crèdit 

adequat i suficient. DISPOSAR a favor de l’adjudicatari l’esmentada quantitat amb càrrec a la 

partida i als pressupostos que s’indiquen en el document comptable. FIXAR en 30.325,37 euros 

l’import de la garantia definitiva i, RETENIR-LO del preu del contracte atesa la declaració del 

contractista d’acollir-se a aquesta modalitat de constitució de garantia. REQUERIR 

l’adjudicatari per a la formalització del contracte en el termini màxim de 5 dies naturals, a 

comptar del següent al de la recepció per part de l’adjudicatari del requeriment per a la 

formalització, sempre que hagin transcorregut 15 dies hàbils des de la tramesa de la notificació 

de l’adjudicació i no s’hagi interposat recurs especial de contractació que impliqui suspensió de 

la formalització o s’hagués acordat l’aixecament de la suspensió. DONAR-NE compte a la 

Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports. 
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 Acords de la Comissió de Govern de 14 de desembre de 2017: 

 

23.-  (20170364) INICIAR l’expedient per a la contractació de les obres d’arranjaments interiors i 

adaptació d’espais per a noves necessitats de millora dels equipaments adscrits a la Gerència de 

Drets Socials a la ciutat de Barcelona, incorporant mesures d’eficiència social per incentivar 

l’ocupació i la inclusió social i objectius d’eficiència ambiental, amb número de contracte 

17004781 (lot núm. 1: equipaments districtes 1 a 6 (cont. núm. 17004782) i lot núm. 2: 

equipaments districtes 7 a 10 (contracte núm. 17004783), mitjançant tramitació ordinària, amb 

la utilització del procediment obert, amb mesures de gestió eficient en la tramitació i amb un 

pressupost total de licitació de 859.167,52 euros, IVA inclòs; APROVAR les actuacions 

preparatòries efectuades, el plec de clàusules administratives particulars i el plec de 

prescripcions tècniques reguladors del contracte; CONVOCAR la licitació per a la seva 

adjudicació; AUTORITZAR l’esmentada quantitat amb càrrec a la/es partida i al pressupost que 

s’indiquen en el document comptable, amb el següent desglossament: 710.055,80 euros de 

pressupost net i 149.111,72 euros en concepte d’IVA al tipus impositiu del 21%; condicionada 

a l’existència de crèdit adequat i suficient en el pressupost corresponent. DONAR compte 

d’aquest acord a la Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports. 

 

24.-  (20182001) ADJUDICAR el contracte núm. 17004614, que té per objecte el servei per la gestió 

i dinamització del Centre Cívic El Coll - La Bruguera, per un import de 648.928,22 euros, IVA 

inclòs, de conformitat amb la proposta de valoració i classificació continguda en l’expedient a 

l’empresa Calaix de Cultura, SL, amb NIF B63033740, i d’acord amb la seva proposició, en ser 

l’única oferta presentada, sotmès a la condició suspensiva d’existència de crèdit adequat i 

suficient en el/s pressupost/os corresponent/s atès que l’execució d’aquest contracte s’iniciarà 

l’exercici següent a la seva formalització; DISPOSAR a favor de l’adjudicatari l’esmentada 

quantitat amb càrrec a la/es partida/es i al/s pressupost/os que s’indiquen en aquest mateix 

document amb el següent desglossament: import adjudicació 536.304,32 euros; tipus impositiu 

del 21% d’IVA, i import de l’IVA de 112.623,90 euros; REQUERIR l’adjudicatari per tal que, 

en el termini màxim de 15 dies hàbils següents a la recepció de la notificació de l’adjudicació, 

comparegui per formalitzar el contracte a les dependències del departament de recursos interns 

d’aquest Districte; DESIGNAR com a responsable del contracte al Cap de Projecte de la 

Direcció de Serveis a les Persones i al Territori i DONAR-NE compte a la Comissió de Drets 

Socials, Cultura i Esports 

 

 Acords de la Comissió de Govern de 21 de desembre de 2017: 

 

25.-  (20160582) APROVAR l’Annex econòmic de 2017 al conveni de col·laboració entre 

l’Ajuntament de Barcelona i el Patronat Municipal de l’Habitatge de Barcelona que té per 

objecte la gestió del Fons de lloguer social, signat el 30 de desembre de 2016. AUTORITZAR i 

DISPOSAR, a favor del Patronat Municipal de l’Habitatge de Barcelona, amb NIF núm. P-

5801915-I, la despesa de 2.600.000,00 euros amb càrrec a la partida 0201 44320 23145 del 

pressupost de despeses de 2017 per a finançar les obligacions derivades d’aquest conveni en 

l’esmentat exercici. FACULTAR el Gerent de l’Àrea de Drets Socials per a la signatura de 

l’esmentat Annex així com la de tots aquells documents que se’n derivin. DONAR-NE compte 

a la Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports. 

 

26.-  (20170469) APROVAR el conveni entre l’Ajuntament de Barcelona i la Fundació Bancària 

Caixa d’Estalvis i Pensions de Barcelona en l’àmbit de la gent gran amb la finalitat de 

contribuir a la realització del projecte per al desenvolupament d’activitats i projectes 
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d’envelliment actiu i saludable als casals de Gent Gran de l’Ajuntament de Barcelona, amb una 

vigència fins al 31 de desembre de 2019. FACULTAR la Ima. Sra. Laia Ortiz Castellví, Segona 

Tinenta d’Alcaldia i Regidora de Drets Socials de l’Ajuntament de Barcelona, per a la signatura 

de l’esmentat Conveni, així com la de tots aquells documents que se’n derivin. DONAR-NE 

compte a la Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports. 

 

 Acords de la Comissió de Govern d’11 de gener de 2018: 

 

27.-  (17010197) ADJUDICAR el contracte núm. 17004497, que té per objecte els serveis del 

Programa de gent gran del Districte de Nou Barris, amb mesures socials de contractació pública 

sostenible, per un import de 654.527,50 euros, exempt d’IVA, de conformitat amb la proposta 

de valoració i classificació continguda a l’expedient a l’Associació Esport-3, amb NIF 

G08880577, i d’acord amb la seva oferta, en ser la única proposta presentada, sotmès a la 

condició suspensiva d’existència de crèdit adequat i suficient en el/s pressupost/os posterior/s a 

l’actual. DISPOSAR a favor de l’adjudicatari l’import de 454.319,09 euros, exempt d’IVA, 

essent l’import de 415.817,47 euros a càrrec del pressupost per l’any 2018 i l’import de 

38.501,62 euros a càrrec del pressupost per l’any 2019. Aquest import és el resultant de 

detreure de la seva oferta la quantitat corresponent al període de l’1 de setembre de 2017 fins al 

6 de febrer de 2018 (200.208,41 euros, exempt d’IVA, a raó de 154.006,47 euros del pressupost 

de l’any 2017, i 46.201,94 euros del pressupost de l’any 2018), atès que s’ha produït 

endarreriment en la tramitació i l’execució començarà definitivament el 7 de febrer de 2018. 

FORMALITZAR el contracte en el termini màxim de 5 dies naturals a comptar del següent al 

de la recepció per part de l’adjudicatari del requeriment per a la formalització, sempre que 

hagin transcorregut 15 dies hàbils des de la tramesa de la notificació i que no s’hagi interposat 

recurs especial de contractació que impliqui la suspensió de la formalització o s’hagués acordat 

l’aixecament de la suspensió. DONAR-NE compte a la Comissió de Drets Socials, Cultura i 

Esports. 

 

b)  Mesures de govern 

c)  Informes 

 

1.-  La salut mental a Barcelona 2016. 

 

 La Sra. ORTIZ li passa la paraula a la comissionada de Salut, Sra. Tarafa. 

 

La Sra. TARAFA saluda tothom i exposa que a partir d’enguany es dedicarà un informe 

específic a la salut mental, atesa la importància d’aquest àmbit, en lloc de presentar-ne les dades 

dins l’informe de salut general. Afegeix que l’informe s’elabora amb dades de l’enquesta de 

salut de Barcelona (ESB) i l’enquesta sobre factors de risc a l’escola secundària (FRESC). 

A continuació, destaca sis conclusions de l’informe, que ajuden a orientar les noves polítiques i 

a reorientar, si cal, les existents: 

1. Els trastorns de salut mental i de patiment psicològic afecten més nens que nenes, mentre que 

afecten més noies i dones que nois i homes. 

2. Aquests trastorns afecten més persones en situacions desafavorides que persones que no es 

troben en situacions desfavorides, i les zones més afectades són Ciutat Vella, Sant Martí, Nou 

Barris, Sant Andreu i la Marina. 

3. De 2012 a 2016 hi ha un augment pel que fa al patiment psicològic. 

4. Les llistes d’espera són excessives: hi ha més de 45 dies d’espera per als centres amb una 

primera visita ordinària programada de psiquiatria a Sants, Eixample Esquerre i Nou Barris Sud 

en el cas dels CSMA i a Sant Andreu i Nou Barris en el cas dels CSMIJ —s’insisteix molt a la 
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Generalitat atesa la necessitat urgent de reduir aquestes llistes d’espera—, i, per a visites de 

psicologia, a Sarrià-Sant Gervasi, Poble-sec, Ciutat Vella, Nou Barris Nord i Nou Barris Sud en 

el cas dels CSMA, i a Gràcia, Sant Andreu i Nou Barris en el cas del CSMIJ. 

5. L’ús de psicofàrmacs està molt més estès entre les dones que entre els homes, sobretot a 

partir dels 45 anys. Atès que són psicofàrmacs amb prescripció mèdica, cal treballar molt amb 

els professionals de la salut. 

6. El suïcidi és més freqüent en homes que en dones, i en l’última dècada es manté estable. 

Observa que, atès que les dades corresponen al 2016, no permeten valorar l’impacte del Pla de 

salut mental, iniciat el novembre d’aquell any, i que la situació conjuntural (postcrisi, atemptats, 

etc.) fa que la feina s’hagi d’intensificar. 

Per acabar, esmenta algunes de les mesures del Pla de salut (s’han reforçat amb personal 

psicosocial 38 centres d’alta complexitat de la ciutat; s’han invertit, conjuntament amb la 

Generalitat, 12 milions pel que fa a personal dels serveis existents actualment; hi haurà 4 espais 

de consulta jove a 4 districtes de la ciutat; les oficines d’habitatge tindran assessorament 

psicològic per a les persones usuàries i per als treballadors, i hi ha 4 dispositius d’inserció 

laboral en marxa), i indica que un 80% de les mesures del Pla de salut mental ja s’han 

implementat o s’estan implementant —s’espera recollir més dades el 2017. 

 

La Sra. ROGNONI saluda tothom i agraeix la presentació de l’informe, així com el fet que a 

partir d’ara aquest s’elabori a part de l’informe de salut general. 

A continuació, comenta que, si bé l’informe fa un bon diagnòstic de la salut mental, també 

caldria presentar, al més aviat possible, un informe de seguiment del Pla, i manifesta la 

preocupació del seu grup per les llistes d’espera de 45 dies —cal reduir aquesta xifra, ja que, 

sobretot en joves i en infants, cal actuar amb la màxima immediatesa possible. D’altra banda, 

observa que la conclusió que la salut mental afecta més en zones amb rendes més baixes no té 

en compte que l’ús de psicofàrmacs és més habitual als barris amb rendes més altes i que les 

persones que viuen en aquests barris sovint acudeixen a centres privats. 

En darrer lloc, esmenta algunes qüestions que també preocupen especialment el seu grup, com 

són el 132% d’augment de patiment psicològic entre les noies, la invisibilitat de la salut mental 

o l’increment de la demanda per efectes de trastorns mentals greus, i demana que es reforcin 

aquests aspectes, així com l’espai de suport familiar de la Sedeta, creat durant el mandat de CiU 

i el qual no s’està aprofitant prou. 

 

La Sra. BARCELÓ saluda tothom i agraeix la presentació de l’informe, així com que la salut 

mental, clau per al benestar de les persones, tingui un informe propi. 

Observa, però, que l’informe fa molt èmfasi en la influència de les variables econòmiques en el 

patiment psicològic, quan aquestes no en són les úniques que hi influeixen. 

Coincideix amb la Sra. Rognoni que caldria incloure els centres privats en l’estudi de la salut 

mental —espera que el proper estudi els inclogui—, així com reduir les llistes d’espera, ja que 

és lamentable que una persona hagi d’esperar entre 20 i 45 dies —fins i tot més en el cas de 

centres de Sant Andreu, Nou Barris i Ciutat Vella— per ser atesa a partir del moment en què 

indica el motiu de la consulta. Subratlla que si una persona amb un problema de salut mental no 

és atesa durant la primera setmana, un motiu de consulta ordinari pot esdevenir crònic i molt 

més problemàtic, i aquesta atenció tardana pot fer que una persona hagi de prendre medicació o 

molta més medicació. 

Assenyala que els propers informes sobre salut mental també haurien de tenir en compte 

l’entorn social, ja que, per exemple, hi ha veïns que han de prendre medicació per dormir pel 

patiment psicològic que els causen les ocupacions il·legals i els narcopisos, i esmenta algunes 

de les preocupacions principals del seu grup, com són la mortalitat per suïcidi —calen mesures 

de prevenció urgents—; l’augment del consum d’ansiolítics hipnòtics i de sedants, sobretot en 
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persones grans i, concretament, en dones grans; el patiment de l’alumnat de segon de batxillerat 

i de quart d’ESO —la prevenció és clau i, per tant, cal treballar-la intensament en totes les 

etapes del cicle educatiu, no amb tallers puntuals, sinó amb programes que tinguin continuïtat, i 

sobretot en l’adolescència—, i l’augment del consum d’antidepressius entre els joves. 

Per acabar, demana que s’arribi a acords amb la Generalitat per evitar que les llistes d’espera 

siguin tan llargues, i insisteix que cal molta més prevenció. 

 

La Sra. BENEDÍ agraeix la presentació de l’informe, que posa de manifest, un cop més, que el 

nivell socioeconòmic afecta directament la salut mental de la ciutadania: els resultats són més 

desfavorables en els grups de població més vulnerables, per la qual cosa cal tenir especialment 

en compte les persones amb demència senil o amb Alzheimer, continuar l’extensió dels 

projectes «Radars» i «Vincles», concentrar els esforços en els barris de Barcelona on visqui més 

gent gran sola o amb més risc d’exclusió social i adoptar una perspectiva de gènere a l’hora 

d’abordar aquesta problemàtica. Comenta que caldria fer un cens de persones grans soles, 

posant èmfasi en les dones, que són majoria entre la població d’aquesta edat. 

Manifesta l’acord del seu grup pel que fa a la importància de la salut comunitària, inclosa en el 

projecte «Barcelona, salut als barris», i, per tant, de reforçar els factors col·lectius i relacionals 

que determinen les condicions de vida i els entorns saludables. 

Celebra que s’hagi transversalitzat la salut mental en els diferents cicles de vida i, sobretot, en 

els aspectes de salut laboral —recorda que l’Organització Mundial de la Salut ha advertit que es 

preveu que el 2030 la discapacitat per salut mental en els últims anys de vida ocupi la primera 

posició—, que es doni prioritat a la població infantil, adolescent i adulta jove, i que es treballi 

per reduir les llistes d’espera. 

En darrer lloc, agraeix que l’informe específic sobre salut mental es presenti anualment i que el 

Pla posi la mirada en les dones, ja que són elles les que acostumen a exercir les tasques de cura 

de les persones amb problemes de salut mental i necessiten un servei professional psicològic, 

psiquiàtric i de respir, així com tota la informació necessària sobre els recursos disponibles per 

a les famílies de persones amb malalties mentals. 

 

La Sra. ESTELLER manifesta que el Grup del PP sempre s’ha preocupat molt pels problemes 

de salut mental, que no només afecten les persones que els pateixen, sinó també el seu entorn, i 

exposa que sovint els familiars senten molta impotència en no poder reaccionar adequadament o 

atendre a temps la persona afectada, motiu pel qual l’Administració ha d’actuar per prevenir i 

actuar a temps i amb respostes adients, tot garantint una correcta integració de la salut mental a 

la xarxa i, per tant, una atenció integral tant a les persones afectades com a les seves famílies. 

Destaca com a especialment preocupant l’increment en la demanda d’atenció a la salut mental 

en general i l’enorme augment d’adolescents que es troben al límit de patir un problema de salut 

mental en particular (un percentatge molt alt de joves atesos amb diagnòstics de salut mental 

greu o severa), i subratlla que cal conèixer tots els factors que incideixen en la salut mental, que 

no són únicament econòmics, ja que només una visió integral permet una acció efectiva. 

D’altra banda, qualifica d’inadmissible que hi hagi llistes d’espera de 45 dies i que, per tant, 

s’estigui donant una resposta excessivament lenta a les persones amb problemes de salut 

mental, i remarca que cal treballar amb la Generalitat per desbloquejar aquestes llistes i atendre 

les persones a temps per evitar que una persona amb problemes de salut mental experimenti una 

crisi aguda per la manca d’una atenció adequada. 

 

La Sra. ROVIRA agraeix la presentació de l’informe, que el seu grup valora positivament, així 

com el fet que es posi èmfasi en la situació de la salut mental a Barcelona, però comenta que en 

informes futurs caldria millorar les franges d’edat en què es divideix la població a l’hora de 

recollir les dades i incloure els centres d’addicions, per evitar excloure’n tot allò relacionat amb 
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les drogodependències. 

Subratlla que cal homogeneïtzar la situació als diferents districtes i intensificar les tasques de 

prevenció, i observa que, una vegada més, es posa de manifest que la classe, el gènere i la 

procedència són determinants per a la salut, i que les dades empitjoren considerablement —

sobretot en el cas de les dones—, per la qual cosa el marge de millora és molt ampli i 

l’Ajuntament hi ha d’aportar més recursos (econòmics, de personal especialitzat i per a la 

formació permanent del conjunt de professionals), tot coordinant-se amb l’Àrea de Feminismes 

i transversalitzant la perspectiva de gènere a l’Àrea de la Salut. 

 

La Sra. TARAFA subratlla que no hi ha cap ciutat de Catalunya ni de l’Estat espanyol que 

tingui un pla com el Pla de salut mental de Barcelona; que 52 de les 111 mesures del Pla fan 

referència a la prevenció, i que el 70% de les mesures s’adrecen als districtes amb més 

dificultats. 

Assegura que el Pla no només té en compte els factors econòmics, sinó també els determinants 

socials de la salut, com ara les condicions d’habitatge o d’educació, i, pel que fa a les llistes 

d’espera, remarca que, després de molta lluita i molta feina al Consorci Sanitari de Barcelona, 

s’ha aconseguit que la Generalitat —el seu pla de llistes d’espera ni tan sols incloïa els centres 

de salut mental— invertís 12 milions en la millora de la situació de les llistes d’espera i dels 

professionals dels centres de salut mental. D’altra banda, demana la col·laboració de tothom —

alguns dels grups tenen responsabilitats a la Generalitat— per millorar aquests aspectes, així 

com el model sanitari. 

Per acabar, comenta que s’ha plantejat a la Generalitat la creació d’un pacte de ciutat en què 

tant la Diputació com l’Ajuntament i la Generalitat prenguin la salut mental com un eix 

vertebrador pioner i prioritari els propers anys. 

 

La Sra. ROGNONI demana que també es posi èmfasi en els tractaments intensius, sobretot del 

CSMIJ, ja que a la ciutat hi ha un grup de joves altament conflictiu en què es barregen 

problemes conductuals amb problemes de salut mental. 

 

La Sra. BENEDÍ afirma que el seu grup farà pressió on calgui per assolir els objectius, i recorda 

que la Generalitat, que comparteix la sensibilitat de l’Ajuntament per aquesta qüestió, també ha 

fet un pla de salut mental per primera vegada. 

 

Es dona per tractat. 

 

2.-  La dimensió social de la pràctica esportiva. Accions de suport per garantir l’accés universal a la 

pràctica esportiva. 

 

 La Sra. ORTIZ passa la paraula a la comissionada d’Esports, Sra. Carranza. 

 

La Sra. CARRANZA saluda tothom i explicita que l’informe vol exposar l’evolució i l’estat 

actual de les principals accions impulsades i gestionades per l’Institut Barcelona Esports per 

afavorir la igualtat i l’accés a l’activitat física i a l’esport de la ciutadania de Barcelona, un dret 

molt present a l’estratègia política d’aquest mandat i reconegut al PAM —també el Pla 

estratègic de l’esport tracta l’accés a l’activitat física com una pràctica socialitzadora, 

integradora i, sobretot, promotora d’igualtat. 

Tot seguit, destaca els aspectes més rellevants de sis programes que s’estan impulsant per 

aconseguir l’accés universal a la pràctica esportiva a la ciutat. 

1. Subvencions per a infants i joves. Les dades referents a aquest programa són molt positives. 

Des que va néixer (2014-2015), el creixement de les entitats homologades (actualment, 291) ha 
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estat constant, com també ho ha estat el del nombre de peticions i d’atorgaments (enguany, 

13.621 sol·licituds atorgades). D’altra banda, la dotació econòmica és de pràcticament 3 milions 

d’euros, i s’entén que s’està arribant al punt de donar resposta a la demanda de pràctica 

d’activitat física i esportiva dels nois i les noies d’entre 6 i 17 anys fora de l’horari lectiu. 

2. «Convivim esportivament». Va començar a implementar-se el 2012 i actualment es pot 

constatar que els plantejaments inicials s’han assolit i que el programa s’ha consolidat als 

diferents territoris. S’actua allà on és més necessari, i els barris on més incidència té són Besòs-

Maresme, Ciutat Meridiana, la Marina, la Clota i Trinitat Vella. S’articula en dos plans, «Eines 

per la convivència» i «Aprenem esportivament», que en sis anys d’implantació han format 

gairebé 1.200 joves. D’altra banda, el 13% dels monitors del programa «Aprenem 

esportivament» formen part i han sorgit de la implantació del programa, de manera que s’està 

donant ocupabilitat als joves de les diferents zones. 

3. Persones en situació d’atur. Pel programa han passat 9.000 persones aturades i s’hi ha 

invertit, aproximadament, 1.200.000 euros. Tots els CEM hi estan participant i s’hi vol donar 

continuïtat. 

4. Refugiats. No es disposa de gaires dades perquè es va començar a implementar fa només vuit 

mesos, però les persones que hi han participant el valoren molt positivament, i hi ha 19 CEM 

que han acollit persones refugiades. 

5. Premis Córrer per Compromís. És el tercer any que s’atorguen. Aconsella que s’aprofundeixi 

en els 14 premiats aquests anys, programes molt variats, molt innovadors i de gran qualitat. 

6. Tarifació social. Aquest mandat s’ha començat l’homogeneïtzació de la tarifació de famílies 

monoparentals i de la resta de famílies. S’espera poder facilitar les dades d’instal·lacions 

esportives del 2017 entre el març i l’abril. 

En darrer lloc, informa que s’estan invertint gairebé 5 milions d’euros en les diferents mesures 

per aconseguir la igualtat d’oportunitats en l’accés a la pràctica esportiva. 

 

La Sra. FANDOS agraeix la presentació del l’informe; observa que el seu grup, a finals del 

mandat anterior, ja va elaborar un informe sobre la dimensió social de l’esport a Barcelona, i 

agraeix que s’expliciti que alguns programes van començar el mandat anterior. 

Respecte a les subvencions per a infants i joves, indica que mai no se’n va deixar de donar cap, 

però que el primer any se’n van atorgar poques perquè moltes entitats, que s’havien 

d’homologar, no coneixien el programa. Celebra que aquest es continuï fent i que no es posi 

topall a la gent que s’hi presenta —tothom que hi té dret ho pot sol·licitar—, i comenta que, si 

bé a l’inici algunes persones van qüestionar aquestes subvencions, s’ha demostrat que era 

necessari crear-les. 

Celebra també que es continuï el programa «Convivim esportivament», que se n’estiguin 

assolint els objectius i que es vagi ampliant a altres barris, i, pel que fa als premis Córrer per 

Compromís, observa que, si bé ara el format és el de concurrència, abans ja s’hi donaven ajuts, i 

celebra que l’import, que va baixar de 127.000 euros el 2014 a 70.000 el 2015, hagi tornat a 

pujar. 

Per acabar, manifesta preocupació pel fet que l’informe no reculli dades sobre el programa 

«L’esport inclou», destinat a persones amb discapacitat. Entén que si l’informe no el recull és 

perquè no s’està aplicant. 

 

La Sra. BARCELÓ dona la benvinguda a la comissionada, la Sra. Marta Carranza —el seu grup 

reconeix la seva professionalitat—, i dona les gràcies al comissionat anterior, el Sr. Escudé, per 

la feina feta i pel diàleg que va mantenir especialment amb el seu grup. 

Dit això, indica que el seu grup defensa qualsevol mesura relacionada amb l’esport, una bona 

eina lúdica i inclusiva que ajuda a millorar el benestar físic, psicològic i social, però troba a 

faltar el projecte esportiu del Govern municipal. Troba adient que es continuïn desenvolupant 
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programes de mandats anteriors, però considera que un govern nou ha d’aportar coses noves. 

Tot seguit, planteja alguns dubtes respecte a la informació facilitada a l’informe. 

En primer lloc, voldria que s’expliqués quins són els problemes per presentar la documentació 

que es troben les famílies que, per manca de documentació, no obtenen la subvenció dirigida als 

menors. 

En segon lloc, observa que, si bé es parla de les subvencions del 50% a persones en situació 

d’atur perquè puguin accedir a l’esport, no es diu res de les persones que no en poden assumir 

ni aquest 50%, com tampoc dels pensionistes. Pregunta si hi ha algun programa adreçat a 

aquests col·lectius. 

En tercer lloc, pregunta per què ha baixat l’aportació als premis Córrer per Compromís —les 

entitats fan una tasca d’inclusió importantíssima—, que va passar de 150.000 euros el 2016 a 

136.000 el 2017, i comenta que aquestes aportacions caldria augmentar-les o, com a mínim, 

mantenir-les. 

En quart i darrer lloc, demana que s’informi sobre si les persones que comencen a practicar 

esport en el marc d’aquests programes continuen o bé abandonen, així com que s’ampliï la 

informació sobre una comunicació que van rebre els centres educatius en què se’ls deia que hi 

havia un problema i que les subvencions per a la pràctica esportiva fora de l’horari escolar 

estaven pendents, el mes de novembre, d’una ampliació pressupostària. 

 

El Sr. PUIGCORBÉ agraeix la presentació de l’informe i comenta que el seu grup en 

comparteix plenament els objectius, la dimensió social de l’esport i l’accés universal a la 

pràctica esportiva, un instrument fonamental per a la inclusió i la cohesió social, així com per 

combatre la segregació escolar i millorar el desenvolupament físic i emocional de les persones, 

sobretot d’infants i joves. 

Troba a faltar, però, una anàlisi més profunda dels resultats i indicacions sobre les línies que el 

Govern pretén desenvolupar per continuar l’excel·lent feina de promoció esportiva que s’ha fet 

històricament a Barcelona i que l’ha situat com a ciutat referent en l’àmbit de l’esport de base i 

formatiu. 

Valora positivament l’augment progressiu al llarg dels anys de les subvencions atorgades als 

infants i adolescents d’entre 6 i 17 anys perquè practiquin esport fora de l’horari escolar, però 

entén que cal potenciar encara més aquesta mesura per aconseguir la màxima universalitat 

possible, i acompanyar-la de mesures que donin més suport a les entitats i als clubs esportius. 

D’altra banda, posa en valor la tasca que duen a terme la Unió de Federacions Esportives de 

Catalunya i la Fundació Esport i Educació de Barcelona, i demana a l’Ajuntament més 

implicació per ajudar les entitats i els clubs de base, que fan una feina social imprescindible 

però han de fer esforços ingents per mantenir l’esport formatiu a la ciutat, es troben en 

situacions molt precàries i cada vegada estan més ofegats per requeriments administratius i 

fiscals. 

Respecte al programa «Convivim esportivament», que valora positivament tant en general com 

pel que fa a la paritat de gènere aconseguida, voldria que inclogués accions per potenciar la 

tasca de les AMPA —en molts barris on incideix aquest programa, són estructures molt febles o 

gairebé inexistents—, si bé entén que aquestes accions formarien part més de l’àmbit educatiu 

que de l’esportiu. 

Per acabar, valora la resta de programes inclosos a l’informe i assenyala que cal continuar 

treballant per estendre la tarifació social dels centres esportius municipals a tots els centres 

esportius de la ciutat i a tots els col·lectius sensibles de la societat. 

 

La Sra. ESTELLER dona la benvinguda a la Sra. Carranza i li agraeix la presentació de 

l’informe, que posa de manifest què és l’esport i la necessitat d’enfortir la pràctica esportiva 

entre la gent jove. 
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Indica que el seu grup sempre ha valorat molt la promoció esportiva com a complement de la 

mateixa educació, i com a ajuda per a la formació integral i la sociabilització dels joves, que 

gràcies a l’esport milloren les capacitats físiques i de relació amb l’entorn i adquireixen hàbits 

saludables. Per això, és recomanable intensificar els programes que garanteixen l’accés dels 

joves a l’esport, existents a l’Ajuntament des de fa molts anys. 

A continuació, pregunta quin és el motiu del desequilibri entre els districtes pel que fa a la 

quantitat de subvencions atorgades —a les Corts i a Gràcia, fins i tot han baixat— i si 

l’Ajuntament col·labora amb les federacions que desenvolupen programes adreçats a la 

integració de les persones. 

En darrer lloc, comenta que convindria intensificar i promoure el programa «Convivim 

esportivament»; valora la feina que està desenvolupant la Fundació per a l’Esport i l’Educació 

de Barcelona, i pregunta quines mesures es preveu implementar el proper any. 

 

La Sra. ROVIRA expressa el convenciment del seu grup que l’esport, essencial per a la garantia 

de la qualitat de vida de les persones, ha de ser un dret garantit pel mateix Ajuntament i, per 

tant, accessible universalment per part de totes les veïnes de la ciutat. Per això, entén que cal 

treballar per garantir aquest dret, com també adoptar una estratègia transversal a totes les àrees 

de l’Ajuntament que no desvinculi l’accés universal a aquest dret de l’accés a altres drets que 

també són imprescindibles per garantir una bona qualitat de vida. 

Manifesta sorpresa pel fet que l’informe no esmenti el projecte «L’esport inclou», iniciativa del 

Grup Municipal Demòcrata a la qual la CUP va donar suport, atès que opina que és important 

garantir que l’esport sigui inclusiu (adaptant les instal·lacions esportives, afavorint la 

participació activa de les persones afectades per malalties i amb diversitat funcional, facilitant 

espais i recursos, etc.). 

A continuació, comenta que l’accés a la pràctica esportiva hauria de ser independent de la renda 

de les persones i servir per cohesionar la ciutat, i observa que no s’han facilitat dades dels 

programes aprovats durant aquest mandat —espera que es facilitin aviat, com també les 

referents a la tarifació social. Per exemple, no s’han facilitat dades concretes pel que fa al 

programa destinat a refugiats —recorda que el seu grup considera refugiades totes les persones 

que fugen del seu lloc d’origen per la situació econòmica, per una guerra o per qualsevol altre 

motiu i, per tant, tothom que no tingui unes condicions materials determinades hauria d’entrar 

dins d’aquest programa. 

 

El Sr. ARDANUY saluda tothom i agraeix la presentació de l’informe, que recull iniciatives i 

línies estratègiques ja consolidades que, per tant, tenen un impacte significatiu i positiu en la 

ciutat, però no recull una visió de futur, una explicació de com es faran créixer les línies 

estratègiques i com es generaran projectes nous. També hi ha trobat a faltar un pes específic 

dels clubs esportius, una part important de l’activitat educativa i esportiva que caldria valorar. 

D’altra banda, comenta que, atès que l’esport implica una millora de la qualitat de vida a totes 

les franges d’edat, aquest hauria de ser un eix estratègic de totes les polítiques de qualitat de 

vida de la ciutat. 

 

La Sra. CARRANZA aclareix que a l’informe no s’ha inclòs el programa «L’esport inclou» 

perquè, atesa la seva importància, s’hi dona un espai exclusiu, i en el termini d’un o dos mesos 

se’n presentarà un informe específic, i explica que hi ha variació en l’import que es concedeix 

als premis Córrer per Compromís perquè aquests diners provenen del que es recull en diferents 

esdeveniments esportius de la ciutat, com ara la Mercè Solidària o la Marató, de manera que 

l’import depèn de les inscripcions i, en alguns casos, d’un concurs i un plec de condicions. 

 

La Sra. FANDOS observa que l’informe tampoc no parla de programes que el seu grup sí que 
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esmentava, com ara els adreçats a la gent gran, els de prevenció de conductes de risc per a joves 

o els de prevenció i reinserció per a exdrogodependents. Voldria que se’n facilités informació. 

 

El Sr. PUIGCORBÉ insisteix que l’Ajuntament ha d’establir relació amb les AMPA i amb els 

clubs esportius, per facilitar-los la feina, i que el Govern ha d’exposar les línies de futur 

previstes. 

 

Es dona per tractat. 

 

d)  Compareixences Govern municipal 

 

Del Grup Municipal Demòcrata (PDeCAT-Unió-Demòcrates): 

 

3.-  (M1519/7845) Que comparegui el responsable del Govern municipal per tal d’informar sobre 

les polítiques culturals de la ciutat. 

 

Es retira. 

 

III) Propostes a dictaminar 

 

a) Ratificacions 

b)  Propostes d’acord 

 

4.-  (20180017) AUTORITZAR l’adhesió a la Declaració de Shanghai sobre ciutats saludables, de 

conformitat amb els informes i antecedents que obren en l’expedient de referència i DONAR 

compte del present acord a la Secretaria General de la FEMP. 

 

 La Sra. BENEDÍ enuncia la proposta. 

 

 La Sra. ORTIZ, la Sra. ROGNONI, la Sra. BARCELÓ, la Sra. BENEDÍ i la Sra. ESTELLER 

expressen els vots favorables dels seus grups. 

 

 El Sr. ARDANUY expressa el seu vot favorable. 

 

 La Sra. ROVIRA expressa la reserva de vot del seu grup. 

 

Es dictamina amb el posicionament favorable de BC, Grup Municipal Demòcrata, Cs, ERC, 

PP i regidor no adscrit i amb la reserva de vot de la CUP. 

 

5.-  (EM 2017-10/19) APROVAR definitivament, atès que no s’han presentat al·legacions durant el 

termini d’informació pública, la modificació dels estatuts socials de l’entitat pública 

empresarial Patronat Municipal de l’Habitatge amb l’objecte de canviar la seva denominació 

per la d’Institut Municipal de l’Habitatge i Rehabilitació de Barcelona, aprovada inicialment per 

la Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports, en la sessió de 23 d’octubre de 2017, en el 

sentit que assenyala l’informe de la Direcció de Serveis d’Empreses, Consorcis i Fundacions 

que figura a l’expedient; PUBLICAR el present acord i la modificació dels Estatuts en el 

Butlletí Oficial de la Província i en la Gaseta Municipal; FACULTAR, indistintament, el 

President i el Secretari del Patronat Municipal de l’Habitatge, en endavant Institut Municipal de 

l’Habitatge i Rehabilitació de Barcelona, perquè puguin efectuar tots els tràmits adients per a la 

plena efectivitat d’aquest acord. 
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La Sra. BENEDÍ enuncia la proposta. 

 

La Sra. ORTIZ, la Sra. FANDOS, el Sr. BLANCO i la Sra. BENEDÍ expressen els vots 

favorables dels seus grups. 

 

La Sra. ESTELLER manifesta l’abstenció del seu grup. 

 

La Sra. ROVIRA expressa la reserva de vot del seu grup. 

 

El Sr. ARDANUY expressa el seu vot favorable. 

 

Es dictamina amb el posicionament favorable de BC, Grup Municipal Demòcrata, Cs, ERC i 

regidor no adscrit, amb l’abstenció del PP i amb la reserva de vot de la CUP.  

 

IV) Part decisòria / Executiva 

 

a)  Ratificacions 

b)  Propostes d’acord 

 

Districte de Ciutat Vella 

 

6.-  (20075011) ACORDAR la continuïtat del contracte de gestió dels serveis públics numero 

07C00001 en la modalitat de concessió, que té per objecte la gestió i explotació del Camp de 

Fútbol Parc de la Catalana, adjudicada a l’entitat Club de Futbol Barceloneta, amb NIF 

G58044108, adjudicada per la Comissió de Cultura, Educació i Benestar Social en sessió de 24 

d’abril de 2007, per raó d’interès públic i per tal de garantir la continuïtat dels serveis fins com 

a màxim el 31 de juliol de 2018. REQUERIR l’adjudicatari per tal que, en el termini màxim de 

15 dies hàbils següents a la recepció d’aquesta notificació, comparegui per formalitzar l’acord a 

les dependències del Districte de Ciutat Vella. RESTABLIR l’equilibri economicofinancer del 

contracte esmentat, en el sentit de subvencionar per un import de 24.182,94 euros, com a 

conseqüència de la meritació de l’impost sobre béns immobles no prevista en la documentació 

preparatòria del contracte, sense perjudici del resultat de la liquidació. AUTORITZAR, 

DISPOSAR i OBLIGAR la despesa de 24.182,94 euros, a favor de Club Futbol Barceloneta, 

amb NIF G58044108, amb càrrec a la/es partida/es i al/s pressupost/os que s’indiquen en aquest 

mateix document. FACULTAR la Regidora del Districte de Ciutat Vella per a la formalització 

dels documents necessaris pel compliment del present acord. 

 

La Sra. BENEDÍ enuncia la proposta. 

 

La Sra. ORTIZ cedeix la paraula a la Sra. Mateos, gerent del Districte de Ciutat Vella. 

 

La Sra. MATEOS saluda tothom i explica que l’acord consta de dues parts: d’una banda, la 

proposta de continuar la concessió actual, que va finalitzar el maig del 2017 —es fa la nova 

proposta atès que la concessionària actual va tenir un canvi de junta i se li ofereix l’oportunitat 

d’acabar de gestionar bé el final de la concessió—; d’altra banda, el restabliment de l’equilibri 

economicofinancer causat, principalment, per la meritació de la taxa de l’impost de béns 

immobles. 

 

La Sra. FANDOS expressa l’abstenció del seu grup, que no vol perjudicar el Club de Futbol 
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Barceloneta, però té la sensació que no s’han fet totes les gestions que calia en els terminis 

adequats. 

 

La Sra. Ortiz expressa el vot favorable de BC, la Sra. Fandos expressa l’abstenció del Grup 

Municipal Demòcrata, la Sra. Barceló expressa l’abstenció de Cs, el Sr. Puigcorbé expressa 

el vot favorable d’ERC, la Sra. Esteller expressa l’abstenció del PP, la Sra. Rovira expressa 

l’abstenció de la CUP i el Sr. Ardanuy expressa el seu vot favorable. S’APROVA. 

 

c)  Proposicions 

 

 

V)  Part d’impuls i control 

 

a)  Proposicions / Declaracions de Grup 

 

Del Grup Municipal Demòcrata: 

 

7.-  (M1519/7846) La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports insta al Govern municipal a 

comprometre’s fermament amb les polítiques de joventut. Aquest compromís implica, entre 

d’altres aspectes: - La recuperació de la Regidoria de Joventut. - Un acurat seguiment del Pla 

Jove 2017-2021 i una definició de prioritats. - Un impuls al Pla per al foment de l’ocupació 

juvenil de qualitat 2016-2020. - L’elaboració del Pla d’Equipaments Juvenils 2016-2023. 

 

El Sr. BLASI saluda tothom i exposa que durant el primer any de mandat de BC, aquest grup va 

suprimir la Regidoria de Joventut —referent a altres municipis catalans i d’altres àmbits—, fet 

que va provocar la reacció de les entitats i del Consell de la Joventut de Barcelona. També es va 

eliminar el Pla de xoc contra l’atur juvenil i, com a conseqüència d’aquestes supressions, durant 

aquell primer any no es van desenvolupar polítiques de joventut. 

El segon any de mandat, amb l’entrada del PSC al govern, es va recuperar la Regidoria. Es va 

tirar endavant un pla de joventut per a la ciutat i un pla d’ocupació de qualitat amb un apartat 

rellevant per al col·lectiu jove. 

Amb el nou canvi de govern, però, es va tornar a l’inici: es va tornar a eliminar la Regidoria de 

Joventut, per la qual cosa les entitats, els grups municipals i el Consell de la Joventut tornen a 

reclamar que no es deixin de banda les polítiques de joventut, que es tiri endavant el Pla 

d’ocupació i que s’elabori el Pla d’equipaments. 

Explicita que la proposició demana que es recuperi la Regidoria, que es faci un seguiment 

acurat del Pla jove, que s’impulsi el Pla de foment de l’ocupació juvenil, amb el protagonisme 

que han de tenir les polítiques de joventut i l’Àrea de Joventut, i que s’elabori un pla 

d’equipaments, que hauria de néixer d’una estratègia compartida, ateses les dificultats que pot 

implicar la implantació d’equipaments al territori. 

Entén que la majoria de grups donarà suport a la proposició, i espera que el Govern municipal 

també n’assumeixi el compromís. 

 

La Sra. BARCELÓ expressa el vot favorable del seu grup, conscient que l’atur juvenil és 

superior al 26%, que des del 2009 més d’un 60% dels joves han hagut de marxar de Barcelona 

per treballar i que el 2017 hi va haver un 18% de fracàs escolar i d’abandonament escolar, quan 

la mitjana europea és d’un 11%. 

Critica que es presentessin les mesures del Pla d’adolescència i joventut abans de presentar-ne 

el marc estratègic, que l’avaluació es limités a confirmar si les mesures s’havien implementat o 

no, en lloc de valorar si havien estat positives —pregunta si el Govern ha fet algun canvi en 
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aquesta avaluació—, i que no es diferenciés entre fracàs escolar i abandonament, i manifesta la 

preocupació del seu grup pel fet que no hi hagi habitatge assequible per als joves, així com per 

la manca de planificació i de calendari respecte dels equipaments juvenils, i per la no inclusió 

de clàusules per a joves en la Guia de contractació social. 

Conclou que hi ha un problema amb les mesures que es fan per ajudar la joventut de la ciutat, i 

subratlla que no serveix de res tenir una regidoria de joventut o un pla si les mesures no es 

presenten amb concreció i aquestes no s’avaluen adientment. 

 

La Sra. BENEDÍ subratlla que des de fa gairebé quaranta anys, el col·lectiu juvenil de la ciutat 

ha reivindicat la necessitat de reforçar i donar visibilitat a les polítiques de joventut municipals, 

tot mantenint la singularitat de la Regidoria de Joventut i dotant-la dels recursos necessaris 

perquè pogués impulsar aquestes polítiques amb la màxima transversalitat possible, i que el 

mandat de BC es recordarà, pel que fa a l’àmbit juvenil, per haver enterrat aquesta reivindicació 

del moviment associatiu juvenil dues vegades: a l’inici de la legislatura, quan va dissoldre 

l’Àrea de Joventut a la Regidoria de Cicles de Vida, i ara, que deixa les polítiques de joventut 

en mans d’un comissionat en lloc d’en mans d’un regidor o una regidora, cosa que no s’havia 

fet mai. Demana que es reflexioni sobre com hauria reaccionat BC si això ho hagués fet un altre 

grup municipal, i comenta que, un cop més, BC diu una cosa i en fa una altra. 

Assenyala que aquests fets, a més de la manca de projecte en matèria de joventut, els canvis de 

cartipàs amb l’entrada i la sortida del PSC del Govern municipal, l’elaboració d’un pla jove de 

manera precipitada i la seva aprovació sense un consens ampli o la manca d’una eina tan 

necessària com un pla d’equipaments juvenils, demostren la línia erràtica de BC en aquesta 

matèria. 

Per tot això, el seu grup donarà suport a la proposició del Grup Municipal Demòcrata, i demana 

al Govern que s’ocupi especialment de qüestions tan importants com l’ocupació, els 

equipaments o l’habitatge. 

Subratlla que les polítiques juvenils necessiten visibilitat, rumb clar i, sobretot, treball conjunt 

entre govern i oposició per recuperar els consensos que mai s’haurien d’haver perdut. 

 

El Sr. MÒDOL destaca la feina feta el darrer any i mig per la Regidoria d’Infància i Joventut, 

formada per l’excel·lent equip que va quedar després de fer de nou la Direcció d’Infància, 

Joventut i Gent Gran, amb grans directius i professionals, que va facilitar una ingent feina que 

es va traduir en la realització del Pla per al foment de l’ocupació juvenil de qualitat 2016-2020, 

el Pla d’adolescència i joventut 2017-2021 o el Pla de promoció de les persones grans, i en la 

posada en marxa de nombrosos projectes o accions que esdevenien o havien d’esdevenir plans o 

mesures de govern, com el Pla d’equipaments de joventut o la revisió del model de casals de la 

gent gran. Assenyala que tot això es va fer amb una elevada participació directa d’entitats i 

consells, com ara el Consell Assessor de la Gent Gran, el Consell de la Joventut de Barcelona, 

la Xarxa de Drets d’Infants o la Taula d’Entitats de Lleure Educatiu i Associatiu. 

Subratlla que no es pot perdre tota aquesta feina, que ha de donar com a resultat unes bones 

polítiques per a la joventut, una franja d’edat clau, de manera que cal fer un esforç per mantenir 

la Regidoria, i afirma que BC, amb la supressió de la Regidoria —primer emmascarant-la en un 

totum revolutum anomenat Cicles de Vida, Feminismes i LGTBI, i ara deixant la joventut en un 

paquet amb infància, adolescència i educació, per primer cop en la història de l’Ajuntament en 

democràcia, sota el comandament polític d’un càrrec no electe— ha demostrat que la joventut 

no és una prioritat per al seu grup. 

D’altra banda, posa de manifest els retards importants detectats pel seu grup en l’acció de 

govern pel que fa a joventut. Esmenta com a exemples d’aquests retards la manca de 

convocatòria de la taula d’experts del Pla d’ocupació juvenil de qualitat, l’avaluació del Pla 

d’acció, la mesura de govern de lleure educatiu de base associativa i la comissió de seguiment 
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del Pla d’adolescència i joventut, entre d’altres, i espera que aviat s’informi sobre l’estat de 

totes aquestes qüestions. 

Per acabar, dona les gràcies al regidor Blasi per haver reconegut la feina feta pel PSC en 

matèria de joventut durant l’any i mig en què ha format part del Govern, període durant el qual 

ha adquirit uns compromisos i ha posat en marxa unes polítiques de joventut que cal mantenir, 

motiu pel qual votarà a favor de la proposició. 

 

La Sra. ESTELLER exposa que el seu grup sempre ha discrepat sobre com s’han enfocat les 

polítiques de joventut en aquest mandat, i entén que aquestes polítiques han de ser integrals i 

transversals, i han de tenir una regidoria pròpia que faci que els joves tinguin moltes més 

oportunitats pel que fa a formació, ocupació i independència econòmica per poder tirar 

endavant la seva vida. 

Pel que fa al Pla jove (amb 4 eixos, 14 àmbits d’actuació, 43 objectius i 182 mesures), observa 

que hi ha molta acció sobre el paper però poca a la pràctica, de manera que no s’assoleixen els 

resultats desitjats. 

Entén que, amb una taxa d’atur juvenil del 35% i un 13,2% de joves que ni estudien ni 

treballen, és fonamental impulsar amb molta més determinació el Pla d’ocupació juvenil. 

Dit això, assenyala que, atesa la convicció del seu grup que la gent jove no ha de tenir 

equipaments específics, sinó intergeneracionals, el seu grup s’abstindrà en aquesta proposició, 

tot i que en comparteix plenament la resta de punts. 

 

La Sra. ROVIRA exposa que la CUP entén el jovent com un subjecte polític que viu de manera 

particular i diferenciada el seu dia a dia a Barcelona, una ciutat que actualment es regeix per un 

model capitalista i patriarcal, i ho viu de manera diferenciada tant en l’àmbit laboral —amb 

molta més precarietat que altres persones, sobretot en el tercer sector i en el sector de serveis— 

com en l’accés a un habitatge —a molts districtes, l’emancipació és impossible—, en 

l’experimentació de la sexualitat, la participació, la vinculació política i el tractament que rep 

per part dels mitjans de comunicació. 

El seu grup entén també que el jovent és el motor d’inici de mobilització, el motor de canvi que 

caldria tenir com a referent, de manera que cal treballar la seva realitat a Barcelona i incorporar 

les alternatives que proposen els diferents col·lectius pel que fa a tenir espais propis per 

desenvolupar les seves vides. 

Està d’acord, doncs, que cal recuperar la Regidoria de Joventut, però considera que també cal 

fer un esforç per transversalitzar la perspectiva juvenil en els diferents plans que duu a terme el 

Govern, cosa que no s’està fent malgrat que el Govern hagués afirmat que ho faria. 

 

El Sr. ARDANUY comença la intervenció donant les gràcies a la regidora Andrés i al seu equip 

per la feina feta durant l’any i mig en què han assumit les funcions de Joventut, així com per la 

bona disposició de diàleg i de cerca de consensos. 

Tot seguit, manifesta el seu vot favorable i la voluntat de conèixer l’opinió del Govern respecte 

a les polítiques de joventut —amb el canvi de govern, no es coneix l’estratègia que se seguirà a 

partir d’ara—, i subratlla que el responsable polític d’aquest àmbit hauria de donar explicacions 

a la Comissió o al Plenari respecte d’aquesta qüestió, cosa que ajudaria els grups de l’oposició a 

exercir les seves funcions d’una manera constructiva i donaria lloc a un debat acurat sobre 

polítiques de joventut futures. 

 

La Sra. ORTIZ expressa l’abstenció del seu grup, que comparteix alguns elements de la 

proposició i està d’acord que el Govern ha de retre comptes, i dona la paraula al comissionat de 

Joventut perquè faciliti les explicacions oportunes. 
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La Sra. ORTIZ li dona la paraula al comissionat d’Educació i Universitats, Sr. Essomba. 

 

El Sr. ESSOMBA assegura que l’alarmisme que s’ha manifestat en algunes intervencions no es 

correspon amb la realitat, i nega rotundament que el Govern no tingui interès en les polítiques 

de joventut. 

Informa que al maig del 2018 hi haurà un informe sobre el desenvolupament del Pla 

d’adolescència i joventut durant el 2017 —un sistema d’indicadors amb una aplicació servirà 

per fer-ho, i s’obrirà un diàleg polític per valorar-ne els avenços i com ha de funcionar—, i els 

dies 14, 15 i 16 de març se celebrarà per primer cop el Saló d’Ocupació Juvenil, com a 

aplicació de la mesura 29 del Pla de foment de l’ocupació juvenil i de la política de foment de 

l’ocupació juvenil, basada en quatre eixos (orientació, formació, inserció i qualitat en el treball). 

Assenyala que també s’inclourà tot allò que ja s’ha treballat amb relació als programes de retorn 

de joves de l’estranger perquè hi puguin ser; que en aquests moments al Portal Jove hi ha 

penjada una avaluació del 2016 i el Pla d’acció del 2017, i que durant el primer trimestre 

d’enguany hi haurà l’avaluació del 2017 i el Pla d’acció del 2018. 

Pel que fa al Pla d’equipaments i serveis juvenils, indica que s’estudiarà la manera d’adaptar els 

serveis a les noves realitats i es treballarà per aconseguir equipaments que els joves puguin fer 

seus. Al febrer del 2018 hi haurà un primer document de bases que obrirà un diàleg polític amb 

els grups municipals i el regidor no adscrit; al juny serà portat a aprovació per a un període que 

es vol que sigui de deu anys, i totes les fitxes existents amb relació a aquests serveis i 

equipaments que es volen elaborar també han de formar part d’aquesta política durant el primer 

semestre del 2018. 

 

El Sr. BLASI agraeix els posicionaments dels grups municipals, diu al Grup del PP que la 

proposició no planteja uns equipaments juvenils definits sinó l’elaboració d’un pla 

d’equipaments que permeti parlar-ne, i s’adreça al Govern per dir que l’alarmisme no el 

generen els grups municipals, les entitats ni els col·lectius de joves, com tampoc el Consell de 

la Joventut quan emet els comunicats en què reclama que es posin damunt la taula les polítiques 

de joventut i que existeixi una regidoria de joventut, sinó el Govern d’Ada Colau amb la 

supressió, dos cops, de la Regidoria. 

Observa que l’actuació del Govern fa que els grups dubtin de quina és realment la seva 

voluntat, sobretot quan no se sap si hi haurà un seguiment adequat de les polítiques que s’han 

treballat el darrer any. En aquest sentit, pregunta quines accions es preveu dur a terme en el 

marc del Pla jove si l’informe del 2017 no es presenta fins al maig. 

Per acabar, anuncia que el seu grup, que sempre ha cregut en les polítiques de joventut i les ha 

defensat, farà el seguiment del calendari del Pla d’equipaments, i comenta que s’ha demostrat 

que la majoria dels grups municipals i el regidor no adscrit tenen la voluntat de treballar amb el 

Govern. 

 

La Sra. BARCELÓ diu al Sr. Essomba que la intranquil·litat dels grups municipals la genera la 

manca de gestió en polítiques de joventut del Govern, que no presenta els plans de manera 

adequada i té una llista de propòsits, però no desenvolupa accions concretes. Insisteix que calen 

accions concretes amb una avaluació rigorosa. 

 

El Sr. MÒDOL comenta que ha trobat a faltar un reconeixement del Govern per la feina feta per 

la companya Carmen Andrés, i afirma que quan el seu grup diu les coses que diu, no ho fa amb 

la intenció de generar intranquil·litat, sinó de posar de manifest allò que ha comprovat durant 

l’any i mig en què ha compartit govern amb BC —el PSC sap quines àrees interessen a BC i 

quines no. 

D’altra banda, convida els grups a demanar també la recuperació de la Regidoria d’Arquitectura 
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i Patrimoni —entre tots han d’intentar aconseguir que l’Ajuntament doni a totes les àrees el 

valor que tenen. 

 

La Sra. ESTELLER exposa que, atès que no es defineixen els equipaments juvenils i, per tant, 

podria ser que estiguessin integrats en uns altres, finalment votarà a favor de la proposició. 

 

La Sra. ORTIZ assegura que BC reconeix totalment la feina feta per la regidora Andrés —amb 

qui es va reunir fa uns dies per fer el traspàs d’informació— i les polítiques de joventut, i 

puntualitza que, independentment que hi hagi una regidoria de joventut amb aquest nom o no, 

les polítiques de joventut sempre han tingut referent polític i sempre hi ha hagut planificació i 

mesures de govern en aquest àmbit. 

 

El Sr. BLASI agraeix el canvi de vot del PP i comenta que ell no va tenir la mateixa sort que la 

Sra. Andrés amb el traspàs d’informació: ella va poder fer-la en un mes i mig, mentre que ell va 

haver d’insistir durant sis mesos a la regidora corresponent. 

Per acabar, subratlla que l’aprovació de la proposició —amb els vots favorables de tothom 

excepte del Govern— permetrà fer un seguiment de les polítiques de joventut i que el Govern 

s’hi dediqui. 

 

La Sra. Ortiz expressa l’abstenció de BC, el Sr. Mòdol expressa el vot favorable del PSC, el 

Sr. Blasi expressa el vot favorable del Grup Municipal Demòcrata, la Sra. Barceló expressa 

el vot favorable de Cs, la Sra. Benedí expressa el vot favorable d’ERC, la Sra. Esteller 

expressa el vot favorable del PP, la Sra. Rovira expressa el vot favorable de la CUP i el Sr. 

Ardanuy expressa el seu vot favorable. S’APROVA. 

 

Del Grup Municipal Cs: 

 

8.-  (M1519/7835) La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports acorda: Instar el Govern 

municipal que presenti en el termini de 3 mesos un informe que reculli: - Les places 

residencials incloent les Housing First per districtes per persones sense llar que estaran 

disponibles durant l’any 2018 i 2019 i el número d’educadors disponibles. - En el termini d’un 

mes convocar una reunió amb els grups municipals sobre el diagnòstic i intervenció dels 

assentaments irregulars que hi ha a la ciutat de Barcelona. - El compromís de fer reunions 

trimestrals amb els grups municipals per analitzar les accions fetes fins el moment i les noves 

accions per ajudar a les persones sense llar. 

 

La Sra. BARCELÓ assenyala que, d’acord amb el darrer recompte, dut a terme la nit del 17 de 

maig, el nombre de persones que sobreviuen al carrer —no «hi viuen», sinó que «hi 

sobreviuen», ja que un 47% de les 30.000 persones sense llar que viuen a Espanya han sofert 

alguna agressió— ha augmentat: més de 1.000 persones dormen al carrer, un 9% més que l’any 

anterior, i fundacions com Arrels, que fan una tasca extraordinària, han manifestat que han atès 

pràcticament 2.000 persones sense llar, més de 600 per primera vegada i un 50% més que fa 

cinc anys. 

Entén que l’actuació en aquest àmbit és complexa i que moltes persones sense llar tenen 

dificultat per tornar a entrar al sistema i assumir normes, i algunes tenen patologies duals o 

problemes de consum de substàncies, però subratlla que cal la col·laboració de tothom per 

treballar-hi més i molt millor per ajudar aquestes persones. 

Assenyala que la proposició vol donar concreció al Pla de lluita contra el sensellarisme, en què, 

malauradament, els grups no van poder participar, i aconseguir mesures eficients per ajudar les 

persones que sobreviuen al carrer a tenir una vida digna. Amb aquest objectiu, es proposa que 
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es faciliti informació sobre el nombre de places residencials que hi haurà el 2018 i el 2019; si 

augmentaran els educadors al carrer, una peça clau per establir vincles amb les persones sense 

llar, a les quals sovint els costa molt anar a un centre residencial; que es convoqui la reunió que 

hi ha pendent sobre assentaments irregulars —l’última va ser el 2016—, i que se celebrin 

reunions trimestrals amb els grups —tots han manifestat preocupació per la qüestió mitjançant 

propostes, precs i preguntes al llarg dels dos anys i mig de govern de la Sra. Colau. 

Per acabar, remarca que no es pot permetre que cada cop hi hagi més persones que sobreviuen 

al carrer, fet que implica molt patiment per a aquestes persones. 

 

La Sra. FANDOS manifesta el vot favorable del seu grup, que en la darrera comissió conjunta 

—encara no s’ha convocat la reunió per elaborar mesures urgents que es va prometre— va 

presentar un prec en la mateixa línia. 

Exposa que, des que el Grup de BC va arribar al govern, hi ha un 39% més de persones que 

viuen al carrer, Arrels atén el 50% més de persones i els assentaments han augmentat més del 

30%. Demana al Govern una reflexió profunda sobre el que està succeint perquè aquestes dades 

empitjorin en un moment de recuperació econòmica, i critica que durant aquest mandat no 

s’hagin ampliat les places de housing first —només hi ha els 60 pisos que es van deixar 

adjudicats el mandat anterior— ni s’hagi presentat cap proposta sobre la qüestió, a diferència 

del seu grup, que va fer un canvi de plantejament amb la inclusió de nous projectes, nous 

equipaments, centres de housing first o el CUESB. 

 

La Sra. BENEDÍ subratlla que cal actuar urgentment per solucionar un problema que afecta els 

drets més elementals de les persones: a Barcelona hi ha persones que dormen al carrer i 

persones que malviuen en qualsevol lloc, que no reben cap prestació o, si en reben, és tan 

ridícula que no és suficient ni per llogar una habitació, cosa que fa que optin per ocupar espais 

privats o públics en naus, fàbriques o edificacions abandonades, amb una precarietat que 

implica un perill per a aquestes persones. 

Agraeix les bones intencions del Govern recollides en la presentació del Pla de sensellarisme, 

però observa que encara no se n’han vist resultats —per exemple, s’hi fixava l’objectiu 

d’erradicar els grans assentaments (a partir de 30 residents) l’any 2019, i no s’ha informat de 

l’estat d’aquesta qüestió— i que caldria afegir-hi l’objectiu d’evitar l’establiment de nous 

assentaments irregulars, així com oferir solucions immediates que incloguessin projectes 

d’economia social amb perspectiva de gènere i formació bàsica. 

Demana al Govern que assumeixi el compromís d’impulsar un pla d’assentaments irregulars; 

consensuar línies d’actuació amb els grups municipals i les entitats; trobar noves vies 

d’abordatge, i assolir consens amb la Taula del Tercer Sector, un allotjament digne, oportunitats 

de sosteniment econòmic, i la dignitat i seguretat de les persones. 

Lamenta que el Govern no comparteixi coneixements i experiències amb la resta de grups ni 

permeti que aquests en comparteixin amb ells, i demana actuacions conjuntes i coordinades a 

través de projectes concrets; impuls a la innovació en la definició del model de Barcelona 

d’atenció a persones sense llar; sensibilització del teixit social i la ciutadania; que es 

contribueixi a la formació de les persones que treballen en l’atenció a les persones sense llar, i, 

en definitiva, una solució integral que inclogui una alternativa d’habitatge i treball i regularitzi 

la situació administrativa de les persones sense llar per tal que assoleixin una vida digna. 

En darrer lloc, explicita que la qüestió és molt complexa, ofereix la col·laboració del seu grup 

per trobar una solució conjunta, i manifesta el seu vot favorable a la proposició. 

 

El Sr. MÒDOL manifesta el vot favorable del seu grup, que reconeix la imprescindible tasca 

que duen a terme les entitats que treballen en l’àmbit del sensellarisme, el personal laboral i el 

voluntari, i demana al Govern que actuï per recuperar la normalitat en la relació amb aquestes 
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entitats. Subratlla que l’Ajuntament ha de facilitar la feina a totes les persones que de manera 

desinteressada volen tirar endavant una tasca fonamental per a la ciutat, i que la transparència 

en la informació és indispensable. 

A continuació, observa que l’experiència de housing first i de la resta d’accions contra el 

sensellarisme, si bé és correcta, és clarament insuficient (1.026 persones viuen al carrer i 2.006 

puntualment en centres residencials), per la qual cosa cal reforçar les polítiques efectives que 

s’havien dut a terme en mandats anteriors. Afegeix que el model del housing first ha de 

conviure amb els centres de baixa exigència, especialment per a les persones que pateixen una 

addició activa a les drogues, per permetre l’accés més universal als recursos, i que cal combatre 

especialment els estereotips i els prejudicis, així com facilitar ofertes innovadores adaptades a la 

realitat i a l’heterogeneïtat del col·lectiu de ciutadans sense llar de la ciutat. 

Conclou que és fonamental disposar d’informació eficaç i completa de la situació actual del 

sensellarisme i dels recursos esmerçats per part de l’Ajuntament, com també mantenir el repte 

d’innovar i adaptar-se a la realitat complexa i canviant de la ciutat. 

 

La Sra. ESTELLER posa de manifest que, malgrat l’aplicació del Pla contra el sensellarisme 

2016-2020, a Barcelona ha augmentat el nombre de persones sense llar: segons les dades del 

darrer recompte, del maig, hi ha 3.395 persones sense llar i 1.026 que dormen al carrer (un 48% 

més que el 2015). Afirma que calen més i millors accions i augmentar el nombre d’educadors 

de carrer i de psicòlegs, i posa en relleu la tasca que fan associacions com Rauxa, que troben 

dificultats en el desenvolupament de la seva feina. 

Celebra que s’elabori un informe en què s’actualitzin les dades sobre els recursos existents i les 

mancances —segons la informació de què disposa el seu grup, actualment hi ha 275 places en 

centres de dia, 566 places residencials, pensions i hotels, i 65 habitatges de housing first—, i 

destaca el housing first, que permet actuar sobre les persones que estan al carrer cronificades, i 

oferir-los estabilitat i un habitatge digne perquè puguin recuperar la seva vida, a diferència de 

l’allotjament temporal. 

Per acabar, comenta que hi ha desequilibris entre els districtes, i explicita que cal impulsar les 

accions més favorables perquè les persones sense llar deixin el carrer i puguin tenir una vida 

amb la màxima estabilitat possible. 

 

La Sra. ROVIRA expressa la convicció del seu grup que per tractar la situació del sensellarisme 

a Barcelona cal anar a l’arrel del problema i, per tant, parlar del model econòmic neoliberal que 

hi ha instaurat a la ciutat, on el capitalisme té rostre de turisme: els allotjaments turístics estan 

expulsant de la ciutat altres tipus d’economia i també les veïnes. 

Subratlla que parlar de sensellarisme és parlar bàsicament d’un problema d’accés a l’habitatge, 

de com la gent no pot accedir a un dret fonamental, per la qual cosa l’Ajuntament ha de 

promoure models econòmics que no devorin el dret a l’habitatge i que en lloc de parlar de valor 

de mercat de l’habitatge, en parli del valor d’ús. 

Indica que les causes del sensellarisme són estructurals, institucionals i relacionals, i que el 45% 

de les persones sense llar ho són per pèrdua de la feina i, per tant, per no tenir prou renda per 

accedir al mercat de l’habitatge, actualment considerat un privilegi. 

Per això, el seu grup demana als partits que volen que s’abordi aquesta situació i que la 

consideren greu, que no l’abordin a partir del paternalisme i l’assistencialisme, sinó anant a 

l’arrel del problema. 

En darrer lloc, expressa el vot favorable del seu grup, que vol donar al Govern l’oportunitat 

d’explicar tota la feina que fa en l’àmbit del sensellarisme l’Ajuntament de Barcelona, que 

disposa d’un dels millors grups experts del Principat en aquesta matèria, i aborda el problema 

des d’una perspectiva d’accés a l’habitatge. 
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El Sr. ARDANUY vota a favor de la proposició, que entén que ha de servir per millorar les 

dades referents a sensellarisme, una problemàtica molt punyent que afecta gairebé 3.000 

persones, més d’un miler de les quals viuen al carrer, i, per tant, per millorar la qualitat de vida 

d’aquestes persones. 

 

La Sra. ORTIZ expressa el vot favorable del Govern, que agrairia que se li concedís més temps 

per presentar l’informe, cosa que li permetria aprofundir més en la qüestió. 

Tot seguit, dona les gràcies a la CUP per haver posat de manifest que l’Ajuntament està liderant 

en solitari la lluita contra el sensellarisme i s’hi està deixant la pell. Reconeix que cal fer més i 

millor, però subratlla que l’Ajuntament en solitari a tot Catalunya està invertint 45 milions 

d’euros en aquest àmbit. 

Observa que si el sensellarisme creix —creix a tot Europa— és perquè els preus de l’habitatge 

cada cop expulsen més gent; demana que no es faci servir el sensellarisme com una arma 

llancívola, i exposa que el 50% de les persones que hi ha als centres de Barcelona fa menys de 

tres mesos que són a la ciutat, i que Barcelona té 2.300 places, mentre que l’Hospitalet en té 15. 

Afegeix que s’ha passat de 43 professionals a 57 en el servei d’intervenció social; s’ha doblat 

l’Oficina del Pla d’Assentaments Irregulars; s’han ampliat les places per a persones sense llar i 

se n’ha millorat la qualitat gràcies al treball directe amb aquestes persones —que han demanat 

models de més intimitat i millorar la mobilitat i el transport, entre altres qüestions—, així com 

amb Arrels, que rep 650.000 euros de l’Ajuntament per desenvolupar aquestes polítiques, i la 

resta d’entitats (32). Demana la complicitat dels grups per continuar treballant contra el 

sensellarisme, tot tenint en compte que hi ha un problema estructural. 

Comenta que les entitats estan posant de manifest que tenen molts problemes per renovar els 

contractes d’arrendament, que acaben a causa de la Llei d’arrendaments urbans. Indica que per 

això també hi ha hagut un retard en l’ampliació del housing first, ja que cal avaluar quin és el 

model i què hi dona continuïtat. 

Conclou que per part del Govern la voluntat de parlar d’aquesta qüestió és total, però cal fer-ho 

amb la responsabilitat i la voluntat constructiva de tothom. 

 

La Sra. BARCELÓ assegura que la proposició és constructiva, i agraeix la predisposició actual 

del Govern per dialogar amb els grups i treballar-hi conjuntament, predisposició que no va tenir 

quan va presentar el Pla de lluita contra el sensellarisme. Celebra aquesta rectificació, que 

beneficiarà les persones sense llar, i demana a la Sra. Ortiz que no posi l’habitatge com a 

excusa, ja que les polítiques d’habitatge també són responsabilitat seva. 

A continuació, exposa que el 2016 es van adjudicar 367 habitatges per emergència habitacional, 

mentre que a l’octubre només se’n van assignar 25, de manera que cal treballar-hi molt més i 

molt millor per ajudar les persones que sobreviuen al carrer. 

D’altra banda, assenyala que hi ha una manca de concreció en el Pla, que, per exemple, diu que 

«a finals del 2017 s’acabarà la construcció d’un equipament residencial d’allotjaments 

individuals amb serveis col·lectius al carrer Tànger; estarà en funcionament l’any 2018», però 

no especifica dates concretes ni nombre de places. 

Per acabar, dona les gràcies a tots els grups per la sensibilitat demostrada davant d’aquesta 

qüestió, així com per la voluntat de fer aportacions per ajudar les persones que no tenen una 

vida digna i que han de sobreviure al carrer. 

 

La Sra. FANDOS exposa que quan CiU va arribar al govern —després que aquesta àrea hagués 

estat governada per ICV-EUiA— hi havia 62 assentaments; al final del seu mandat la xifra 

havia baixat a 46, i ara ha pujat fins a 61. Afegeix que la política per a les persones sense sostre 

que va liderar el Sr. Ricard Gomà (ICV-EUiA) va consistir bàsicament a fer centres de primera 

acollida i a posar-se medalles quan va fer un centre de baixa exigència a Horta, mentre que el 
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Grup de CiU va canviar el model, va crear dos CAF, en va deixar programats, entre altres, el de 

Tànger i el de Sant Pere més Baix —els que obrirà el Govern actual— i va crear el housing 

first, actuacions amb les quals va aconseguir, en el pitjor moment de crisi econòmica, reduir en 

33 el nombre de persones sense sostre, nombre que en el mandat actual ha passat de 693 a 962. 

En darrer lloc, observa que durant el mandat del seu grup també hi havia problemes 

estructurals, però aquest es va prendre el problema seriosament, a diferència del Grup de BC, 

que encara no ha presentat cap projecte nou per a persones sense sostre ni ha ampliat les places 

de housing first, sinó que s’ha limitat a obrir els centres que CiU va deixar fets. 

 

La Sra. Ortiz expressa el vot favorable de BC, el Sr. Mòdol expressa el vot favorable del PSC, 

la Sra. Fandos expressa el vot favorable del Grup Municipal Demòcrata, la Sra. Barceló 

expressa el vot favorable de Cs, la Sra. Benedí expressa el vot favorable d’ERC, la Sra. 

Esteller expressa el vot favorable del PP, la Sra. Rovira expressa el vot favorable de la CUP i 

el Sr. Ardanuy expressa el seu vot favorable. S’APROVA. 

 

Del Grup Municipal ERC: 

 

9.-  (M1519/7826) La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports acorda instar el Govern 

municipal a establir les condicions necessàries per adquirir l’edifici de la plaça Eivissa núm. 17, 

per consolidar-lo com a equipament d’entitats juvenils. 

 

El Sr. CORONAS exposa que fa més de trenta anys que les entitats juvenils d’Horta gestionen 

l’edifici ubicat a la plaça Eivissa, número 17, actualment conegut popularment com a Bloc 17 i 

que acull la seu del Consell de la Joventut d’Horta-Guinardó, els Diables d’Horta i diverses 

entitats juvenils com caus i esplais. 

L’antic propietari va cedir l’immoble perquè fos del barri a través de l’obra social de Caixa 

Catalunya, va deixar per escrita la seva voluntat que es dediqués a l’associacionisme i al foment 

de la cultura catalana, i va deixar la Generalitat com a garant d’aquesta voluntat, però els canvis 

produïts al sector bancari han fet que l’edifici hagi acabat en mans del BBVA, que podria 

vendre’l, en principi per més d’un milió d’euros, per fer-hi habitatges o un hotel. 

Arran d’això, diverses entitats del barri, avui presents a la sessió, s’han unit a la Plataforma 

Defensem Bloc 17 —amb 17 entitats promotores que van signar un manifest al qual s’han 

adherit més de 30 entitats i moltes persones a títol individual— per demanar a l’Ajuntament i a 

la Generalitat que adquireixin l’edifici perquè continuï funcionant com a punt de trobada de 

l’associacionisme juvenil del barri. Explicita que aquestes entitats desenvolupen un paper clau 

en el teixit associatiu i en la vida cultural i cívica d’Horta, i ara corren el risc de quedar-se sense 

espai al barri. 

Comunica que el seu grup ha acceptat una transacció del Govern referida al fet d’instar la 

Generalitat a col·laborar amb l’Ajuntament per assolir l’objectiu de la proposició, i observa que 

aquesta col·laboració ja s’ha iniciat amb diverses converses que s’han vehiculat de manera molt 

ràpida entre l’Ajuntament i la Generalitat per posar llum al termini de l’usdefruit —en principi, 

segons el Codi civil està caducat— i, per tant, guanyar el màxim temps possible perquè 

l’Ajuntament pugui adquirir l’edifici al millor preu possible —una de les múltiples al·legacions 

que el Grup d’ERC ha presentat als pressupostos fa referència a aquesta qüestió. 

Per acabar, enuncia la proposició. 

 

La Sra. FANDOS expressa el vot favorable del seu grup, que comparteix el que ha exposat el 

Sr. Coronas —li agraeix que hagi presentat la proposició—, i comenta que coneix personalment 

la situació perquè està adscrita al Districte d’Horta-Guinardó i perquè de jove va passar moltes 

hores com a responsable de la JNC al Consell de la Joventut d’Horta. 



 

Ref: CCP 1/18 Drets Socials, Cultura i Esports 

v. 17/ 1/ 2018 9: 3 
28 

Tot seguit, posa de manifest que la iniciativa té el suport del teixit associatiu del districte 

d’Horta-Guinardó i que a Horta hi ha dèficit d’equipaments i costa trobar espais per fer-los, i 

comenta que entén que el Govern, per coherència —va assistir a la manifestació del dia 13 

convocada per la Plataforma—, també doni suport a la proposició. 

 

El Sr. BLANCO indica que el seu grup podria estar d’acord amb el plantejament de comprar el 

Bloc 17, però sempre que s’aconseguís a un preu raonable i l’operació fos viable i compatible 

amb altres inversions necessàries i prioritàries al barri. En aquest sentit, recorda que recentment 

l’Ajuntament ha adquirit altres edificis de gran valor patrimonial (com ara Can Fargues, que li 

ha costat 9 milions d’euros, o Can Garcini, que de moment li n’ha costat 9) que requereixen 

obres de rehabilitació molt costoses i que absorbeixen recursos que són necessaris per a altres 

projectes. 

Expressa l’acord del seu grup amb el fet que s’estudiï la viabilitat de la compra de l’edifici amb 

l’objectiu de garantir la continuïtat de l’activitat d’entitats del barri que hi tenen la seu, i 

proposa que, en el cas que es realitzi la compra, s’estudiï també l’ús d’alguns dels locals de la 

planta baixa com a comerços de proximitat, ús que augmentaria la viabilitat del projecte i la 

dinamització comercial de la zona. 

Manifesta, però, la preocupació del seu grup pel fet de no saber com plantejarà el govern l’ús o 

la compra de l’edifici, o si ja ha mantingut converses i negociacions respecte d’aquesta qüestió, 

i indica que, per prudència, s’hi abstindrà, tot demanant al Govern que estudiï la viabilitat de 

l’operació. 

En darrer lloc, assenyala que la Generalitat, usufructuària de l’edifici durant trenta anys, és la 

responsable d’una mala gestió que ha permès l’ocupació il·legal d’alguns espais i el 

deteriorament de l’edifici. 

 

El Sr. MÒDOL afirma que el seu grup sempre ha defensat la necessitat de disposar de locals i 

espais per a la promoció dels moviments associatius, especialment el juvenil i arrelat al barri, 

que construeix complicitats amb altres entitats i vertebra i representa iniciatives dels joves; 

indica que el Bloc 17, centre del teixit juvenil d’Horta des de fa trenta anys, ha acollit caus, 

esplais, el Casal de Joves, el Casal de La Merci, l’Ateneu La Bugadera i el Consell de Joventut 

d’Horta-Guinardó, que representa i vincula totes les entitats juvenils del districte, i expressa el 

vot favorable del seu grup, que entén que l’associacionisme contribueix a una societat més forta 

i més lliure. 

 

La Sra. ESTELLER assenyala que tant el Consell de la Joventut d’Horta com els Diables 

ocupen legalment espais del Bloc 17 i fan una bona tasca per la joventut —qui ocupa legalment 

l’edifici hi ha de continuar—, però hi ha una part de l’edifici que està ocupada de manera 

il·legal per entitats com ara Arran, entitat juvenil que es dedica a ocupar espais per 

desenvolupar les seves activitats, i el seu grup no considera que l’ocupació sigui una solució per 

utilitzar cap edifici. 

Posa de manifest que l’edifici es troba en molt males condicions, té problemes estructurals i 

requereix una gran inversió, i pregunta en quin punt es troben les converses amb el BBVA, si 

n’hi ha hagut —se sap que l’Ajuntament hi va enviar una carta per interessar-se per l’edifici. 

Per acabar, expressa els dubtes del seu grup respecte al fet que sigui l’Ajuntament qui hagi de 

comprar l’edifici, i afegeix que, si ho fes, no només l’hauria de destinar a entitats juvenils, sinó 

que hauria de fer una consulta entre el teixit associatiu del districte per decidir-ne l’ús. 

 

La Sra. ROVIRA dona la benvinguda a les entitats i a la Plataforma Defensem Bloc 17, i 

subratlla que gràcies a la seva lluita al carrer, amb manifestacions i agitació, s’està donant a 

conèixer la situació a la ciutat. 
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Confirma que l’edifici és el seu lloc de reunió habitual com a CUP, com a Arran, com a 

Endavant i com a esquerra independentista, i remarca que es treballa braç a braç amb els 

moviments populars del barri, i que, encara que a algunes els pesi i que algunes vulguin una 

ciutat feta exclusivament per a l’elit i per als turistes, es continuarà estant en l’ocupació del 

Casal Popular La Merci per donar espais de vida a un districte com Horta, o a l’Ateneu Popular 

La Bugadera. 

Entén que el Govern municipal té la responsabilitat de decidir si per als seus barris vol espais 

d’autoorganització i poder popular o bé pisos de luxe per als turistes i especulació, que és el que 

hi haurà a l’edifici si l’Ajuntament no l’adquireix i, per tant, acaba en mans de fons d’inversió. 

Comenta que hi ha espais que van més enllà de qualsevol interès econòmic o urbanístic pel que 

representen per a l’organització i el poder popular —el Bloc 17 és el millor exemple que n’hi ha 

a Horta—, i que si el Govern, que no hauria de dubtar en cap moment sobre de quina banda 

està, no dona compliment a la voluntat del veïnat, que vol un espai d’autoorganització, la CUP 

continuarà lluitant al carrer, on tot comença i res acaba. 

Manifesta el desig que es tingui més paraula amb aquest compromís que amb la promesa d’un 

hotel d’entitats que es va fer a la Casa del Fotògraf de la plaça Eivissa (Can Vanis), i subratlla 

que no es pot permetre que el BBVA vengui el Bloc 17 a un fons d’inversió i, per tant, el 

moviment popular perdi l’edifici. 

 

El Sr. ARDANUY anuncia el seu vot favorable, motivat pel fet que considera una oportunitat 

que el Bloc 17 passi a mans de l’Ajuntament i, per tant, pugui mantenir i augmentar l’ús que ha 

tingut des de fa molts anys, en què ha estat un referent de l’activitat juvenil organitzada 

d’Horta, i comenta que els vots favorables de la majoria de grups a la proposició són l’impuls 

perquè el Govern negociï tant com sigui necessari per adquirir l’immoble i dedicar-lo a donar 

suport a l’activitat juvenil com a equipament públic. 

 

La Sra. VIDAL saluda tothom, especialment els membres de la Plataforma, i manifesta el vot 

favorable del seu grup, que dona suport a la proposició sobretot després de les converses 

mantingudes amb ERC i de la incorporació de la transacció. 

Explica que des del moment en què el Govern va saber les operacions immobiliàries que es 

podien dur a terme a l’edifici, ha recollit la preocupació de les entitats, amb qui manté una 

relació fluida; s’ha mantingut constantment informat dels interessos dels possibles inversors, i 

ha estudiat les accions que havia d’emprendre perquè a l’edifici es continuï desenvolupant 

l’activitat associativa —comenta que el mateix conseller tècnic hi desenvolupava una part de la 

seva vida associativa, de manera que en coneix la història en profunditat. 

Coincideix que cal intentar aconseguir el millor preu, i observa que la Generalitat, la 

col·laboració de la qual és necessària, pot ajudar a aconseguir-lo per la seva qualitat 

d’usufructuària. Tot seguit, indica que està d’acord que no s’ha fet una bona gestió de 

l’equipament, però puntualitza que aquesta mala gestió no prové de l’ocupació de l’edifici sinó 

del fet que la Generalitat no n’acceptés totalment l’usdefruit. 

En darrer lloc, i com a resposta a la pregunta de la Sra. Rovira sobre si el Govern vol 

especulació o poder popular, diu que la revolució, en tot cas, no és pagar als especuladors a 

preu de mercat amb els diners de tothom, sinó que els poders públics posin l’edifici al servei de 

les entitats al preu corresponent demostrant qui mana. 

 

El Sr. CORONAS agraeix els vots favorables i manifesta el total acord del seu grup que cal 

aconseguir el millor preu possible —observa que la proposició demana que s’estableixin les 

condicions de compra, de manera que no entén l’argumentació dels grups que no hi han votat a 

favor. 

Quant a les reticències sobre l’ocupació de l’espai, comenta que no hauria de preocupar si està 
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ocupat il·legalment o no, sinó quina gestió es fa d’aquesta ocupació, en quines condicions de 

salubritat i en quines condicions de seguretat, i assegura que ni els veïns —ell ho és— ni les 

entitats del teixit associatiu del barri tenen cap queixa, sinó al contrari: quan les entitats que 

gestionen l’espai es mobilitzen, el barri es mobilitza al seu costat. Considera un error parlar 

només d’Arran quan a l’espai hi ha nombroses persones, algunes que formen part d’entitats i 

d’altres que no, i diu que segurament qualsevol que passés per allà hi podria accedir sense cap 

problema. 

Per acabar, demana que no es confiï únicament en la qüestió de l’usdefruit per aconseguir 

l’edifici, ja que és probable que no sigui suficient o que l’usdefruit hagi caducat, de manera que 

cal treballar totes les opcions per aconseguir l’equipament. 

 

El Sr. BLANCO comenta que a més d’aconseguir un preu raonable, cal gestionar l’operació 

correctament, i indica que el fet que el representant del grup proposant d’alguna manera 

justifiqui l’ocupació fa que el seu grup s’hi abstingui, ja que entén que una ocupació mai no pot 

estar justificada, menys encara en el cas d’un equipament gestionat per una administració 

pública. 

 

El Sr. MÒDOL reitera el vot favorable del seu grup, que confia que l’edifici s’adquireixi i que 

la gestió posterior, ja sigui gestió directa o alguna altra modalitat, sigui adient. 

 

La Sra. ESTELLER diu a la Sra. Rovira que els barcelonins no han de pagar les seus de les 

seves joventuts, i que ella el que vol és viure a costa dels altres. Per això, i perquè el Grup del 

PP no troba justificada l’ocupació, votarà en contra de la proposició. 

 

La Sra. Vidal expressa el vot favorable de BC, el Sr. Mòdol expressa el vot favorable del PSC, 

la Sra. Fandos expressa el vot favorable del Grup Municipal Demòcrata, el Sr. Blanco 

expressa l’abstenció de Cs, el Sr. Coronas expressa el vot favorable d’ERC, la Sra. Esteller 

expressa el vot contrari del PP, la Sra. Rovira expressa el vot favorable de la CUP i el Sr. 

Ardanuy expressa el seu vot favorable. S’APROVA amb el redactat següent: 

 

La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports acorda instar el Govern municipal a: 1. 

Establir les condicions necessàries per adquirir l’edifici de la plaça Eivissa núm. 17, per 

consolidar-lo com a equipament d’entitats juvenils. 2. Instar la Generalitat a col·laborar amb 

l’Ajuntament en aquest objectiu. 

 

Del Grup Municipal PSC: 

 

10.-  (M1519/7850) La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports acorda: - Realitzar un informe, a 

presentar en la propera Comissió de Plenari de Drets Socials, Cultura i Esports, on se’ns 

indiqui: - En quins districtes i barris de la ciutat existeixin ocupacions il·legals amb usos 

perniciosos. - D’aquestes quines són específicament dedicades al tràfic d’estupefaents també 

anomenats "narcopisos", així com el nombre. - Quines accions s’han portat a terme pel seu 

abordatge integral i quines estan previstes amb un calendari concret. - Instar a la Generalitat de 

Catalunya la seva implicació en la cerca de solucions conjuntes. 

 

El Sr. MÒDOL enuncia la proposició, i exposa que a l’estiu el Districte de Ciutat Vella va 

realitzar un cens d’habitatges buits amb més de 107 propietats pertanyents a fons d’inversió i 

bancs, entre els quals hi havia una seixantena d’ocupacions il·legals amb usos perniciosos i 

específicament dedicats al tràfic d’estupefaents; i al desembre els Mossos d’Esquadra van 

admetre que al Raval hi havia un repunt d’immobles on es ven droga (narcopisos). 
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D’altra banda, afirma que no s’està actuant amb la celeritat que va prometre la Sra. Colau en 

accions com ara les multes als habitatges buits pertanyents a grans tenidors. 

 

La Sra. HOMS saluda tothom; assenyala que la problemàtica a què fa referència la proposició 

no només es troba a Ciutat Vella; diu al Sr. Mòdol que el PSC podria haver actuat per resoldre-

la durant l’any i mig que ha estat al govern, i li recorda que al març del 2017 el seu partit al 

Congrés dels Diputats va votar en contra d’una proposició de llei per modificar la Llei 

d’enjudiciament civil amb l’objectiu d’agilitzar les accions de desallotjament i combatre les 

màfies que organitzen ocupacions il·legals d’habitatges. 

A continuació, afirma que la causa del problema és la irresponsabilitat del Govern municipal, i 

comenta que fins i tot podria semblar que el que està passant al Raval i a altres indrets de la 

ciutat fos el seu model de ciutat i d’habitatge abans que governés. 

Subratlla que BC es va presentar a les eleccions amb una bandera d’habitatge enorme, però la 

realitat en aquest àmbit no és gens positiva, per això pregunta a aquest grup quines polítiques fa 

respecte dels pisos buits que esdevenen narcopisos o ocupacions, els desnonaments, el preu del 

lloguer o les promocions de pisos aturats, i remarca que el temps ha demostrat que per al Grup 

de BC l’habitatge, un tema cabdal per a la ciutat, és únicament una eina electoralista. 

En darrer lloc, expressa l’abstenció del seu grup, que sempre treballarà pels veïns, per la ciutat i 

pels barris, però no troba adient que la proposició responsabilitzi la Generalitat quan la 

responsabilitat és del Govern municipal —l’Ajuntament també pot intervenir molt en aquesta 

matèria. 

 

La Sra. BARCELÓ diu al Sr. Mòdol que la proposició recull dues proposicions presentades pel 

Grup de Cs (una que demanava un informe sobre els habitatges ocupats il·legalment als 

districtes i la solució que s’hi donava i una altra sobre la lluita contra els narcopisos), i 

manifesta el vot favorable del seu grup, que coincideix que el PSC podria haver impulsat 

l’informe sobre els habitatges ocupats il·legalment quan governava. 

Tot seguit, classifica les ocupacions en ocupacions per necessitat (famílies en condicions de 

vulnerabilitat que pateixen un desnonament —recorda al Sr. Montaner que BC havia de posar fi 

als desnonaments—), ocupacions fetes per grups delinqüents, com les màfies —Cs al principi 

de la legislatura va fer una proposta per posar fi a les màfies, que, a més, revenen o relloguen 

els habitatges a famílies vulnerables—, i ocupacions fetes per grups o moviments antisistema. 

Assenyala que en el primer cas (ocupacions per necessitat), cal protegir, actuar i prevenir, 

mentre que els altres dos tipus d’ocupació cal evitar-los i rebutjar-los, i observa que el Pla 

d’habitatge és molt poc ambiciós pel que fa a famílies vulnerables (l’any 2016 únicament es van 

adjudicar 367 habitatges) i, d’altra banda, hi ha molta permissivitat amb les ocupacions il·legals 

de grups antisistema (Robadors, 43, Ateneu de Sarrià, edifici de Sant Benet a Sants, Correu 

Vell, etc.) i poca actuació davant dels narcopisos (i els narcocotxes), fet que ha provocat que els 

grups de l’oposició haguessin de presentar reiterades iniciatives. 

Per acabar, subratlla que els perjudicats de tot això són els veïns que paguen els seus impostos i 

que han de sobreviure a casa seva pels inconvenients que tenen, i demana al Govern municipal 

que posi èmfasi en les polítiques d’habitatge i que actuï amb més fermesa davant l’ocupació 

il·legal, que provoca molt patiment en la gent. 

 

La Sra. BENEDÍ posa en relleu dos dels drets fonamentals que cal garantir (la salut i 

l’habitatge) i manifesta sorpresa pel fet que aquesta proposició es presenti aquí quan hi ha una 

taula on es tracten tots els temes relacionats amb drogues i el Pla de drogues, si bé les qüestions 

relacionades amb habitatges ocupats i el problema de l’habitatge sí que correspon tractar-los 

aquí. Afegeix que la convivència veïnal i la seguretat són àmbits temàtics que es tracten a la 

Comissió de Presidència. El seu grup, però, votarà a favor de la proposició. 
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Exposa que el síndic de Greuges ha obert una investigació en què sol·licita a l’Ajuntament tota 

la informació sobre els pisos de traficants del Raval per investigar el fenomen, i en el seu 

comunicat advertia que una part d’aquests pisos podien ser pisos propietat de l’Ajuntament 

gestionats pel Patronat de l’Habitatge de Barcelona. Pregunta al Sr. Montaner què està fent 

l’Ajuntament per recuperar aquests pisos de titularitat municipal. 

D’altra banda, subratlla que cal donar resposta als reptes que cada dia es presenten a la ciutat de 

Barcelona, de manera responsable i governant per a tothom, i diu al Govern que, si bé va 

presentar un pla pel dret a l’habitatge, aquest dret continua sense estar garantit. Per això, li 

demana actuacions efectives en un àmbit que va ser el protagonista absolut de la seva campanya 

electoral però en el qual no s’ha vist cap resultat. 

 

La Sra. ESTELLER explicita que el Grup del PP, que defensa el dret a tenir un habitatge però 

per les vies legals, sempre ha estat en contra de les ocupacions, que perjudiquen els propietaris 

dels habitatges ocupats —també s’ha de defensar el dret a la propietat—, i subratlla que 

l’Ajuntament ha de mantenir un equilibri de drets dins la legalitat, en lloc d’emparar les 

ocupacions, com fa ara, cosa que genera un efecte crida: actualment, per culpa del Govern 

municipal, que ha parlat d’ocupacions ideològiques i que en el Registre d’Habitatges dona 

preferència a persones que estan ocupant un habitatge per sobre d’altres per accedir a un 

habitatge social, la gent creu que ocupar un habitatge quan considera que està buit és un dret. 

Exposa que, segons les dades de què disposa el seu grup, el segon semestre del 2016 l’ocupació 

d’habitatges va augmentar un 66%, i, segons les dades facilitades per l’alcaldessa al Plenari del 

juliol de 2016, a la ciutat hi havia 297 ocupacions a precari amb entitats financeres, 25 

habitatges públics de protecció oficial i 134 de propietaris privats. 

Assenyala que les ocupacions no només perjudiquen els propietaris dels habitatges ocupats, 

sinó que també generen problemes de convivència. 

Per les raons exposades, el seu grup votarà a favor de la proposició. Recorda que el PP va 

presentar una proposta a la Comissió perquè s’actués contra els narcopisos, i demana al Govern 

que canviï la seva política, deixi de ser permissiu amb l’ocupació d’habitatges i actuï amb 

determinació i amb la màxima col·laboració de la policia i de tot l’àmbit legal per deixar de 

transmetre el missatge que a Barcelona es pot ocupar un habitatge amb l’empara de 

l’Ajuntament. 

 

La Sra. ROVIRA subratlla que, un cop més, és el veïnat organitzat qui ha d’arrencar hores i 

esforços de les seves jornades quotidianes per posar un problema a l’agenda i forçar, a còpia de 

mobilitzar-se i insistir, que l’Administració prengui partit i resolgui les problemàtiques existents 

a la ciutat, i remarca que, una vegada més, el problema que es posa de manifest és l’especulació 

urbanística. 

Assenyala que tots els narcopisos censats pel moviment veïnal són propietat de fons voltors, 

d’entitats financeres i de bancs, que fa anys que l’únic que fan és esperar un augment dels 

preus, ja que per a les seves propietats els pisos no són ni habitatges ni locals, sinó simplement 

xifres que tenen un preu al mercat. 

Subratlla que les conseqüències d’això són l’especulació, la pujada del preu de mercat i que 

cada cop més gent hagi de marxar del seu barri, i observa que aquests freds interessos per les 

xifres poden anar ben conxorxats amb el buidatge i afebliment del veïnat, que, en el cas de 

Ciutat Vella, amb més concentració de narcopisos, se sumaria a la pressió demogràfica que 

sempre que hi ha hagut al districte. 

Planteja la pregunta de per a què serveix l’Ajuntament si no pot oferir cap resposta a les 

agressions que es produeixen actualment al mercat; observa que si l’ànim de lucre no té control, 

acaba esdevenint un problema, com s’està veient en el model de ciutat que s’està construint, i 

afirma que mentre el poder econòmic continuï manant sobre el poder polític, no es podrà parlar 
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de qualitat de vida per al veïnat del Raval ni d’enlloc. 

Tot seguit, manifesta el vot favorable del seu grup, convençut que l’Ajuntament ha de posar 

totes les eines possibles al servei dels districtes i dels barris —en aquest cas, el Raval és el més 

afectat—; felicita el veïnat per la seva capacitat d’organització, per assenyalar, per foragitar els 

intents d’introduir el discurs xenòfob, per la cultura de la desobediència civil, per ocupar espais 

i donar-los vida i per evitar que determinades persones hi puguin desenvolupar activitats que 

perjudiquen el mateix districte, i subratlla que aquestes veïnes, per militància i de manera 

voluntària, estan donant solucions a problemes que equips tècnics pagats amb salaris del 

conjunt de veïnes de la ciutat no estan podent resoldre. 

Conclou que cal continuar lluitant i que sense la pressió popular actualment l’Ajuntament és 

absolutament ineficaç. 

 

El Sr. ARDANUY posa de manifest que, tot i haver tractat àmpliament en diversos plenaris i 

comissions de l’Ajuntament el problema a què fa referència la proposició, aquest continua 

existint. Per això, cal més transparència en l’àmbit polític, que es debati clarament què és el que 

està fallant, buscar solucions conjuntament i, sobretot, ajudar els veïns que viuen sotmesos a 

una situació de degradació de la seva qualitat de vida, sobretot al Raval, mitjançant la cerca de 

consensos i els suports que calgui. Subratlla que l’Ajuntament, l’Administració pública més 

propera a la ciutadania, ha de donar resposta als veïns i veïnes que pateixen aquest ús il·legal 

d’immobles. 

 

El Sr. MONTANER saluda tothom i informa que el seu grup va intentar, sense èxit, 

transaccionar la proposició, que és ambigua i demana dades que no es poden obtenir de manera 

sistemàtica i completa. 

Observa que la proposició ha donat lloc a parlar de diferents qüestions (ocupacions, Pla de 

l’habitatge, narcotràfic, etc.), i celebra que la regidora Mercè Homs hagi parlat tan 

vehementment dels problemes d’habitatge i de l’increment dels preus del lloguer, ja que entén 

que això significa que està d’acord que cal regular aquests preus. 

Manifesta sorpresa pel fet que es responsabilitzi l’Ajuntament del problema dels narcopisos, 

quan les competències en matèria de drogues les tenen els Mossos d’Esquadra, que depenen de 

la Generalitat —governada pel grup de la Sra. Homs fins a l’aplicació de l’article 155—, així 

com la Guàrdia Civil i la Policia Nacional, i la Guàrdia Urbana treballa subsidiàriament 

col·laborant amb els Mossos d’Esquadra. 

Reconeix que l’Ajuntament col·labora en les actuacions que es duen a terme per posar fi al 

problema, que afecta especialment Ciutat Vella i el Raval, però puntualitza que sempre actua a 

través dels Mossos d’Esquadra, dels jutges i de posar la Guàrdia Urbana al servei de les 

operacions que s’han impulsat, ja que això depèn estrictament de la Conselleria d’Interior de la 

Generalitat de Catalunya. 

Comenta que l’Ajuntament pot tenir dades sobre les operacions conjuntes que s’han fet entre 

Guàrdia Urbana i Mossos d’Esquadra contra la venda de drogues i sobre les activitats il·lícites 

que es desenvolupen en habitatges públics, del Patronat Municipal de l’Habitatge, i informa que 

hi ha 8 habitatges dels 7.000 que gestiona el Patronat en els quals s’han detectat aquestes 

situacions, a través de la informació dels Mossos d’Esquadra i, sobretot, de les queixes dels 

veïns, i s’estan fent diligències per desallotjar-los i recuperar-los de la manera més ràpida 

possible. 

Nega que l’Ajuntament no estigui fent res per solucionar el problema, i exposa que des que es 

va detectar, a l’estiu del 2017, s’han fet 31 entrades a pisos del Raval i s’han detingut 41 

persones. 

Conclou que l’Ajuntament només pot tenir informació parcial de les actuacions que es duen a 

terme en aquest àmbit, i no les informacions globals que es demanen a la proposició. 
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El Sr. MÒDOL agraeix els vots favorables i manifesta sorpresa pel fet que no hi hagi 

unanimitat per donar resposta a un problema tan greu, així com pel fet que fins i tot es qüestioni 

si aquest punt s’ha de tractar en aquesta comissió o no —entén que si s’hi està tractant és 

perquè la presidenta, que és precisament la Sra. Benedí, l’ha admès. 

Aclareix que el seu grup no ha afirmat que no s’estigui fent res per resoldre el problema, sinó 

que considera que s’hi ha de fer molt més, i assenyala que abans el problema es concentrava al 

Raval, però ara s’ha estès per tota la ciutat, com han manifestat veïns de Sants, la Marina, el 

Poble-sec, Nou Barris, Verdum, Sant Andreu, Trinitat Nova, Baró de Viver, Bon Pastor i Sant 

Martí. 

Entén que la informació que es demana a la proposició és prou concreta i que, per tant, és fàcil 

donar resposta al que s’hi sol·licita, i, pel que fa a demanar responsabilitats a la Generalitat, 

assegura que no és per eludir responsabilitats sinó per qüestions de competència. Explica que al 

casc antic s’han viscut casos en què, com que s’havia d’esperar la intervenció per part dels 

Mossos d’Esquadra, les situacions s’han agreujat. 

Conclou que és urgent treballar per solucionar un problema social molt greu que afecta 

moltíssims veïns. 

 

La Sra. BARCELÓ demana al Sr. Montaner que no delegui responsabilitats i que n’assumeixi 

les que li corresponen, i assegura que pot fer molt més del que ha fet fins ara i molt millor. 

 

La Sra. BENEDÍ puntualitza que no ha dit que aquesta proposició no fos adient aquí, sinó que 

hi ha el compromís dels grups polítics de tractar els temes relacionats amb les drogues a la 

Taula de Drogues, per la qual cosa tindria sentit tractar allà el tema dels narcopisos en lloc de 

tractar-lo en aquesta comissió, on sí que correspon, però, tractar tots els temes d’ocupació i 

d’habitatge. 

 

El Sr. MONTANER indica que el seu grup, pels motius exposats, s’hi abstindrà, i insisteix que 

l’Ajuntament no pot tenir tota la informació que es demana. Subratlla que el Govern municipal 

no vol generar falses expectatives ni afectar les operacions policials, i comenta que 

l’Ajuntament és responsable dels pisos que són propietat municipal, i ha actuat en els casos en 

què la propietat ho requereix i els veïns hi estan d’acord, com ara a Mireia, 80 (Sant Andreu). 

 

El Sr. Montaner expressa l’abstenció de BC, el Sr. Mòdol expressa el vot favorable del PSC, 

la Sra. Homs expressa l’abstenció del Grup Municipal Demòcrata, la Sra. Barceló expressa 

el vot favorable de Cs, la Sra. Benedí expressa el vot favorable d’ERC, la Sra. Esteller 

expressa el vot favorable del PP, la Sra. Rovira expressa el vot favorable de la CUP i el Sr. 

Ardanuy expressa el seu vot favorable. S’APROVA. 

 

Del Grup Municipal PP: 

 

11.-  (M1519/7838) La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports acorda: Instar el Govern 

municipal a reclamar judicialment a la Generalitat de Catalunya l’import corresponent als 40 

milions d’euros pendents amb les escoles bressol de la ciutat de Barcelona des de l’any 2012 

fins l’actualitat. 

 

La Sra. ESTELLER enuncia la proposició, motivada per la convicció del seu grup que cal anar 

més enllà de la proposició del PSC presentada al desembre al Plenari i del prec del seu grup, i 

recorda que la tinenta d’alcalde va quantificar el deute al qual fa referència en uns 40 milions 

d’euros. 
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Explicita que la Generalitat té l’obligació de finançar un terç del cost de les escoles bressol de 

Barcelona, però la realitat és que aquesta no compleix el seu compromís i, consegüentment, 

l’Ajuntament ha de fer un gran esforç econòmic per finançar aquestes places: l’Ajuntament hi 

està aportant el 74% i les famílies, el 26%. 

Exposa que el compromís del conveni inicial era que Generalitat, Ajuntament i famílies 

financessin un terç de la plaça d’escola bressol, l’any 2010-2011 la Generalitat aportava 1.600 

euros per plaça; el 2011-2012, 1.300; el 2012-2013, 875, i a partir d’aleshores es van deixar de 

signar els convenis per establir les quantitats que havia d’aportar i va deixar de pagar. 

Indica que aquesta manca de finançament, juntament amb la nova tarifació, està perjudicant les 

famílies, i demana al Govern que actuï amb molta més determinació per reclamar a la 

Generalitat el pagament de les places que li correspon, reclamació que el seu grup ha demanat 

en diverses ocasions, com ara quan va demanar 7 milions d’euros en el pressupost de la 

Generalitat del 2017 per fer front al cost de les places o en les al·legacions al pressupost del 

2018 de l’Ajuntament. 

Per acabar, subratlla que el finançament de les places de les escoles bressol és fonamental per 

mantenir la qualitat, donar més oportunitats a les famílies i ampliar el nombre de places, i 

comenta que, per oferir més possibilitats als 3.000 nens que es queden sense plaça d’escola 

bressol cada any, caldria parlar no només de les places públiques. 

 

La Sra. ROGNONI manifesta sorpresa per la proposició presentada, que gairebé es podria 

qualificar de cínica, ja que, si bé el seu grup està totalment d’acord que les escoles bressol són 

fonamentals i que la Generalitat ha de pagar, entén que el problema és el finançament 

d’aquesta: la seva situació l’any 2012 era crítica, tant pel deute que va heretar com pel sostre de 

deute, les superexigències i la no solució al finançament de Catalunya. 

Expressa l’acord total del seu grup que cal reclamar el pagament del deute a la Generalitat —

per això es van crear les comissions bilaterals—, però no està d’acord a judicialitzar la relació 

entre les administracions i la gestió pública, ja que la política és solucionar els problemes 

mitjançant transformació, diàleg i gestió. D’altra banda, entén que, si se solucionés el problema 

del finançament de la Generalitat, aquesta pagaria de manera immediata. 

En darrer lloc, comenta que l’Ajuntament té prou superàvit per prioritzar les escoles bressol, i 

assenyala que el seu grup en va obrir 28 després de la comissió del deute i des d’un punt de 

vista de gestió política. 

 

La Sra. BARCELÓ expressa el vot favorable del seu grup, que considera necessari que es 

reclami el deute pendent, un deute amb les famílies de moltes ciutats, entre d’altres, Barcelona. 

Pregunta per què no s’obre una via de pagament a les escoles bressol i es fan les transferències 

als ajuntaments perquè es cobreixi el deute pendent, en lloc d’atorgar subvencions a mitjans de 

comunicació independentistes. 

Assenyala que el Govern municipal podria haver fet molt més i molt millor, ja que no ha 

reclamat el deute tot i haver-hi sentències que obliguen la Generalitat a pagar-lo, i quan ha fet la 

tarifació social no ha aprofitat l’oportunitat de no apujar preus —cosa que ha perjudicat les 

famílies de classe mitjana— malgrat haver arribat a un acord amb Cs per revisar els preus i que 

aquests no sobrepassessin la tarifa anterior. 

Manifesta la preocupació del seu grup per la manca de gestió del Govern municipal, l’aportació 

del qual al Consorci d’Educació cada cop és més gran —la de la Generalitat, en canvi, 

disminueix—, i lamenta que no hi reclami ni el deute ni la finalització dels barracons. 

Per acabar, assenyala que actualment els ajuntaments han d’assumir un pagament que no els 

correspon; insisteix que, a més de reclamar el deute, cal canviar la tarifació social per deixar de 

perjudicar les famílies que porten els fills a les escoles bressol, una eina importantíssima per a 

la socialització dels infants i per a la conciliació de la vida familiar i laboral, i diu al Govern que 
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ha de reclamar a la justícia allò que no està a seves les mans, i actuar amb responsabilitat en allò 

que sí. 

 

La Sra. BENEDÍ expressa la convicció del seu grup que cal liquidar el dèficit i que l’educació 

0-2 és fonamental, i exposa que la liquidació del dèficit amb l’Ajuntament de Barcelona era un 

dels objectius de la Conselleria d’Economia, que, amb el Sr. Oriol Junqueras al capdavant, en 

menys de dos anys ha fet que el dèficit s’hagi reduït un 86%, cosa que no havia passat mai —

segurament s’hauria anat reduint bastant més si no s’hagués aplicat la il·legítima destitució del 

Govern de la Generalitat. 

Manifesta l’acord del seu grup que cal garantir el model de finançament que permeti 

desenvolupar i ampliar el sistema de qualitat de l’educació 0-2, però no entén que el Grup del 

PP presenti aquesta proposició aquí i no ho hagi fet en ajuntaments on ha governat, com ara el 

de Badalona (Sr. Albiol), o quan el 2012 va donar suport als pressupostos de CiU a 

l’Ajuntament de Barcelona. 

Assenyala que, en un moment en què el Tribunal Superior de Justícia de Catalunya dona la raó 

a diversos municipis pel que fa a les seves reclamacions, el que cal és enfortir la posició 

negociadora de l’Ajuntament de Barcelona en aquest procés de reclamació de les quantitats 

endeutades per la Generalitat de Catalunya respecte a la part de fiançament de les escoles 

bressol. Per això, considera que el que hauria de fer l’Ajuntament és un requeriment a la 

Generalitat i, en cas de no obtenir resposta, emprendre altres accions. 

Pels motius exposats, i pel cinisme demostrat pel grup proposant, el seu grup votarà en contra 

de la proposició. 

 

El Sr. MÒDOL expressa el vot favorable del seu grup; confirma que, al desembre, aquest va 

presentar una proposició al Plenari per demanar que l’Ajuntament iniciés les accions polítiques 

i legals pertinents per reclamar a la Generalitat la quantitat econòmica referent al seu deute per 

a la xarxa d’escoles bressol, deute acumulat per incompliment —des de fa molts anys, no pas 

des de l’aplicació de cap article de la Constitució— de les seves obligacions amb l’Ajuntament, 

i comenta que també ha tirat endavant iniciatives en la mateixa línia en ajuntaments on governa. 

D’altra banda, demana als grups que se cenyeixin al tema de la proposició: escoles bressol, el 

deute de la Generalitat amb l’Ajuntament, la manca de places, la necessitat de continuar 

creixent i el fet que l’Ajuntament en aquest moment ha d’aportar més recursos dels que li 

corresponen. 

 

La Sra. ROVIRA subratlla que el PP va fer un cop d’estat a Catalunya i en va intervenir les 

institucions, de manera que el seu grup troba extremadament cínic que ara reclami que la 

Generalitat —ara governada pel PP— liquidi el deute que té amb l’Ajuntament. Per això, hi 

votarà en contra. 

 

El Sr. ARDANUY exposa que, d’una banda, l’any 2011-2012 l’Estat va deixar de transferir a la 

Generalitat 73 milions d’euros per al finançament de l’educació 0-3 i l’educació 3-6, fet que va 

deixar sense cobertura econòmica una part important de les polítiques educatives del país, com 

ara l’obligatorietat d’educar en l’etapa 3-6; d’altra banda, el 2012 es van deixar de signar els 

convenis de relació entre la Generalitat i els ajuntaments per finançar les places públiques 

d’escola bressol, de manera que no hi havia base tecnicojurídica per establir una relació en la 

qual es pogués identificar cap tipus de deute. 

Entén que, més enllà de reclamar judicialment, caldria elaborar els informes jurídics pertinents 

per comprovar si hi ha base legal per a aquesta reclamació, motiu pel qual votarà en contra de la 

proposició. 
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La Sra. ORTIZ cedeix la paraula al comissionat d’Educació. 

 

El Sr. ESSOMBA exposa que el Govern municipal ha reclamat aquests recursos a la Generalitat 

en diverses ocasions, però la ineficàcia del Govern de Junts pel Sí ha estat notòria i el temps de 

la negociació ha acabat amb zero euros per a les barcelonines i els barcelonins en matèria 

d’escoles bressol, mentre que sí que s’han destinat milions d’euros a subvencions per a escoles 

privades de la ciutat, i la Generalitat ha presentat un recurs de cassació contra la sentència del 

Tribunal Superior de Catalunya. 

Dit això, comenta que el seu grup no pot donar suport a la proposició, en primer lloc, perquè 

entén que el següent pas és presentar un requeriment a la Generalitat pels imports corresponents 

i, si el requeriment no s’atén, actuar judicialment; en segon lloc, perquè troba cinisme en la 

presentació de la proposició. Argumenta que la secretària d’Estat, l’abril de 2012 va justificar la 

retallada de 73 milions d’euros en matèria d’escola bressol dient que l’etapa 0-3 tenia escàs 

valor educatiu i només buscava objectius de conciliació. Per això, entén que darrere la 

proposició presentada avui pel PP no hi ha una clara voluntat política de donar suport a l’escola 

bressol. 

 

La Sra. ESTELLER assegura que el seu grup té la voluntat política de donar suport a l’escola 

bressol, i diu al Grup Municipal Demòcrata que la Generalitat té un pressupost de 33.000 

milions d’euros i que assisteixi a les reunions per canviar el model de finançament, que cal 

millorar per garantir els serveis públics. 

Demana a la Sra. Barceló que no suggereixi que es duguin a terme accions no permeses, com és 

que es pagui a través del 155: des de l’aplicació d’aquest article i la consegüent dissolució del 

Parlament, el Govern està en funcions, i un govern en funcions només pot desenvolupar accions 

administratives, no pas polítiques, de manera que no es poden canviar les directrius polítiques 

ni pagar partides que no es troben al pressupost. D’altra banda, aclareix que el pagament als 

mitjans digitals a què ha fet referència es va fer per no prevaricar, perquè hi havia hagut una 

convocatòria ben feta legalment i es va haver de pagar per obligació legal —la llei s’ha de 

complir, tant si agrada com si no—, no pas per voluntat política. Demana que no es recorri a la 

demagògia. 

 

La Sra. ROGNONI diu al PSC que la Sra. Carmen Andrés va acceptar l’esmena del seu grup en 

el Plenari en què se suprimia la idea de la judicialització, i diu al Sr. Essomba que els diners no 

van a escoles privades sinó concertades. 

A continuació, emet el vot contrari del seu grup, per la no judicialització de la relació entre les 

administracions públiques. 

 

La Sra. BARCELÓ pregunta a la Sra. Esteller si les retallades en educació no són 

responsabilitat del PP, tenint en compte que l’any 2012 es va retallar en un 7% mentre que a la 

resta de països de la Unió Europea la retallada només va ser d’un 1,1%, i subratlla que la millor 

inversió que pot fer un govern municipal, autonòmic o estatal és en educació. 

 

El Sr. MÒDOL manifesta sorpresa pel desinterès de molts grups per les escoles bressol de la 

ciutat. 

 

La Sra. ORTIZ expressa l’abstenció del seu grup, i observa que la Generalitat fa ús de la 

judicialització constantment quan hi ha invasió competencial o no es compleixen els 

compromisos legals, que és del que parla la proposició —demana que no es barregin les coses. 

Subratlla que el Govern, ferm defensor de les escoles bressol i amb la voluntat de recuperar el 

finançament per enfortir-les, prendrà totes les accions legals oportunes, i qualifica d’hipòcrita 



 

Ref: CCP 1/18 Drets Socials, Cultura i Esports 

v. 17/ 1/ 2018 9: 3 
38 

que el PP, que ha reduït tot el finançament i l’aposta per les escoles bressol, faci una proposta 

que ja s’està tirant endavant i que té un tràmit que comença per un requeriment previ a la 

Generalitat. 

 

La Sra. Ortiz expressa l’abstenció de BC, la Sra. Rognoni expressa el vot contrari del Grup 

Municipal Demòcrata, la Sra. Barceló expressa el vot favorable de Cs, la Sra. Benedí 

expressa el vot contrari d’ERC, el Sr. Mòdol expressa el vot favorable del PSC, la Sra. 

Esteller expressa el vot favorable del PP, la Sra. Rovira expressa el vot contrari de la CUP i 

el Sr. Ardanuy expressa el seu vot contrari. ES REBUTJA. 

 

Del Grup Municipal CUP: 

 

12.-  (M1519/7821) La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports insta al Govern municipal a: 

Treballar amb les entitats que treballen en l’àmbit de la garantia de drets de les persones 

transsexuals i que ofereixen suport en diferents aspectes de la quotidianitat, incloent de forma 

transversal la perspectiva dels drets de les persones transsexuals en l’acció política de 

l’Ajuntament de Barcelona i dura a terme el 15 de març (dia de la visibilitat trans) una acció a 

diferents bancs de la ciutat pintant-los amb els colors del col·lectiu trans, on afegirem una petita 

placa amb el lema "NO A LA TRANSFÒBIA" tal i com proposa l’entitat Chrysalis. 

 

La Sra. ROVIRA indica que l’objectiu de la proposició és donar visibilitat al col·lectiu trans, 

així com a les entitats que treballen des de diferents perspectives amb els objectius de 

visibilització i suport a les persones transsexuals i a les seves famílies perquè aquestes 

assoleixin una igualtat real en matèria legal, educativa i sanitària, àmbits en què es donen casos 

d’LGTBIfòbia. 

Comenta que, si bé l’Ajuntament té previst elaborar un pla per abordar la situació de les 

persones transsexuals, cal dedicar més esforços al treball conjunt entre entitats i administracions 

públiques per visibilitzar la situació del col·lectiu, que té unes necessitats concretes, i oferir-li el 

suport necessari. 

Per acabar, enuncia la proposició, que incorpora una esmena del Govern perquè tingui més 

consonància amb com s’estan desenvolupant les polítiques de visibilització de certs col·lectius 

en el marc dels col·lectius LGTBI i en el marc del consell, i per respectar els òrgans de treball 

que ja hi ha establerts. 

 

La Sra. FANDOS expressa el vot favorable del seu grup, que comparteix totalment la necessitat 

de visibilitzar les persones transsexuals i fer línies prioritàries per al col·lectiu dins del pla de 

mandat, i destaca algunes de les actuacions que va dur a terme el seu grup durant el mandat 

anterior en aquest sentit: el 2013, es va posar el nom de Sonia Rescalvo a la glorieta del Parc de 

la Ciutadella, lloc emblemàtic per al col·lectiu i per a totes les persones que creuen en la 

llibertat i en els drets, acte amb el qual es donava resposta a una reclamació històrica; es va 

endegar una feina important per aconseguir que les persones es poguessin inscriure en els 

equipaments municipals amb el nom que les representés i no pas amb el del DNI, i es va 

treballar amb la Generalitat per facilitar el canvi de nom a les targetes sanitàries. 

Assenyala que és necessari treballar de manera transversal; indica que així es va treballar en els 

àmbits laborals durant el mandat passat, i pregunta al Govern pels programes de formació 

específics que es van crear per afavorir que les persones transsexuals trobessin feina, treballats 

en el si del Consell LGTBI i en un grup de treball específic. 

Conclou que cal treballar cada dia més per la igualtat de totes les persones que viuen a la ciutat. 

 

La Sra. BARCELÓ subratlla que és imprescindible que les administracions públiques treballin 
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per defensar els drets del col·lectiu trans, així com que es desenvolupin campanyes per donar 

visibilitat al fet trans i, en particular, als menors i a les persones que han patit o pateixen 

transfòbia, que són atacades per defensar el que senten. Afegeix que l’Administració ha de 

treballar perquè aquestes persones puguin desenvolupar-se com elles volen ser, sense necessitat 

de justificar-se, i recorda que el seu grup, a l’inici de la legislatura, va demanar el protocol 

d’actuació de la transfòbia. 

Posa de manifest que sovint s’ha considerat erròniament la transsexualitat una patologia i, tot i 

que s’hi està treballant, encara queda molt per fer. Per això, insisteix que la visibilitat del 

col·lectiu i la lluita per defensar els seus drets són imprescindibles. Celebra totes les polítiques 

que s’han fet a l’Ajuntament en aquest sentit —ara i en mandats anteriors— i subratlla la 

importància de les campanyes informatives contra la transfòbia, així com la importància de 

promoure la inclusió comunitària i laboral i evitar l’assetjament. Remarca que és fonamental la 

tasca de prevenció dels assetjaments, especialment en el cas dels menors, que en molts casos 

fins i tot arriben a suïcidar-se. 

Per les raons exposades, i perquè el seu grup entén que la proposició vol lluitar contra la 

transfòbia, hi votarà a favor. 

 

La Sra. BENEDÍ expressa el vot favorable del seu grup, que no té cap dubte que cal continuar 

treballant per garantir els drets de les persones del col·lectiu trans i avançar cap a la igualtat 

real, una tasca que cal fer amb el teixit associatiu —ha estat el treball conjunt entre institucions 

i entitats el que, al llarg dels darrers trenta anys, ha permès avançar en la lluita pels drets de les 

persones LGTBI. 

Comenta que, si bé encara cal treballar molt per aconseguir la normalització i la inclusió social 

de les persones trans, els darrers anys la Generalitat de Catalunya ha treballat en l’aprovació i el 

desplegament de la Llei 11/2014 contra la LGTBIfòbia, així com en el nou model d’atenció de 

salut de les persones trans, que despatologitza la transsexualitat tot avançant cap a un model 

sanitari públic inclusiu i respectuós amb les identitats de les persones. D’altra banda, 

l’Ajuntament de Barcelona s’ha dotat del Pla per la diversitat sexual i de gènere, que parla sobre 

el treball intern de l’Ajuntament com a administració inclusiva a través de la formació dels 

treballadors i les treballadores municipals, els canvis en la cultura organitzativa i comunicativa, 

i els sistemes de contractació municipal, com també l’impuls de polítiques de diferents àrees del 

consistori adreçades a l’apoderament i la inclusió social dels col·lectius trans, especialment en 

àmbits sensibles com la infància o la inserció laboral. 

Per acabar, expressa el suport del seu grup al desenvolupament de campanyes amb les entitats i 

des del Consell Municipal LGTBI per donar visibilitat al col·lectiu trans i a la 

comunitat LGTBI i, per tant, fer que Barcelona sigui la ciutat inclusiva i oberta al món que 

tothom vol. 

 

El Sr. MÒDOL expressa el vot favorable del seu grup, que comparteix el neguit que recull la 

proposició, així com el seu rerefons, i posa en relleu la tasca que fan les entitats i les persones 

que de manera voluntària treballen per la igualtat de les persones LGTBI en general i del 

col·lectiu trans en particular. 

Subratlla que cal continuar treballant per assolir la igualtat efectiva legal, sanitària, educativa, 

etc., i lluitar contra les discriminacions, els estereotips negatius i els atacs, que arriben, fins i tot, 

als més alts nivells de violència. 

Posa de manifest que el seu partit sempre ha lluitat a favor dels drets del col·lectiu LGTBI i 

quan ha governat hi ha donat un impuls capdavanter, fins i tot en l’àmbit mundial, amb mesures 

com l’aprovació del matrimoni entre persones del mateix sexe, però explicita que la societat 

continua mantenint prejudicis, estereotips negatius i accions en contra del col·lectiu LGTBI en 

general i de les persones trans en particular. En posa com a exemple l’agressió a una parella de 



 

Ref: CCP 1/18 Drets Socials, Cultura i Esports 

v. 17/ 1/ 2018 9: 3 
40 

nois a Barcelona fa pocs dies o els atacs a la imatge que va patir Miquel Iceta en la darrera 

campanya electoral. 

Conclou que l’Ajuntament de Barcelona ha estat capdavanter en aquest àmbit, però encara hi ha 

molt per fer. 

 

La Sra. ESTELLER manifesta el vot favorable del seu grup; indica que el marc normatiu 

d’Espanya, Catalunya i Barcelona respecte als drets de tothom sense cap discriminació és molt 

avançant —des de la Constitució fins a totes les lleis que s’han anat desenvolupant—, i 

assenyala que una cosa és la legislació i una altra, la quotidianitat i la societat, i com des de la 

societat i totes les administracions es poden garantir els drets de les persones transsexuals i 

lluitar contra qualsevol discriminació que puguin patir. Explicita que l’objectiu de les accions és 

sobretot impedir que continuï produint-se discriminació i normalitzar al màxim les vides 

d’aquestes persones eliminant els obstacles que ho impedeixen. 

D’altra banda, comenta que l’Ajuntament ha de treballar amb el teixit associatiu, que recull 

moltes visions i treballa perquè es garanteixin tots aquests drets —també el Consell Municipal 

LGTBI treballa en aquesta direcció, i és en aquest àmbit on caldrà treballar algunes propostes. 

 

El Sr. ARDANUY expressa el seu vot favorable; assenyala que és absolutament necessari 

continuar avançant en l’àmbit dels drets civils del col·lectiu transsexual, així com de tot el 

col·lectiu LGTBI, i comenta que és lògic que aquestes iniciatives, que han de fer millorar les 

polítiques de l’Ajuntament en aquest àmbit i fer avançar com a societat i com a ciutat, es 

treballin en el marc del consell municipal assessor en la matèria. 

 

La Sra. ORTIZ excusa la regidora de Feminismes, que no ha pogut assistir a la sessió, i agraeix 

la proposició presentada per la CUP —tracta un tema clau per a l’Ajuntament en la defensa 

d’una ciutat diversa i respectuosa amb els drets de les persones—, així com l’acceptació de 

l’esmena. 

Indica que l’Ajuntament va establir la lluita pels drets de les persones trans com una política 

central al pla de ciutat, i durant els primers dos anys de mandat s’ha avançat en aquest àmbit i 

s’ha compartit amb els grups l’informe on es va definir el model d’atenció a les persones trans; 

s’ha concretat la proposta en el Pla de recursos humans; s’ha definit el protocol contra la 

discriminació LGTBI amb el Departament d’Igualtat; s’ha impulsat el Programa Carolines, 

dirigit per dones trans treballadores sexuals, i s’han impulsat actuacions de visibilització. 

 

La Sra. ROVIRA dona les gràcies a tothom pels vots favorables, i subratlla que el seu grup 

continuarà denunciant els casos de transfòbia mentre existeixin, i continuarà treballant fins 

aconseguir igualtat en l’àmbit laboral, de la salut, de l’educació, etc. per a les persones que 

volen viure les seves vides d’una manera determinada. 

D’altra banda, comenta que hi ha iniciatives que s’han fet arreu del territori —per exemple, a 

Ripollet— pel que fa a l’abordatge del col·lectiu trans que podrien aplicar-se a Barcelona, però, 

en tot cas, les entitats duran la seva veu al Consell per abordar la tasca de visibilització, 

necessària per reforçar el col·lectiu trans i, sobretot, per garantir-ne els drets. 

 

La Sra. Ortiz expressa el vot favorable de BC, la Sra. Fandos expressa el vot favorable del 

Grup Municipal Demòcrata, la Sra. Barceló expressa el vot favorable de Cs, la Sra. Benedí 

expressa el vot favorable d’ERC, el Sr. Mòdol expressa el vot favorable del PSC, la Sra. 

Esteller expressa el vot favorable del PP, la Sra. Rovira expressa el vot favorable de la CUP i 

el Sr. Ardanuy expressa el seu vot favorable. S’APROVA amb el redactat següent: 
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La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports insta al Govern municipal a: Treballar amb 

les entitats que treballen en l’àmbit de la garantia de drets de les persones transsexuals i que 

ofereixen suport en diferents aspectes de la quotidianitat, incloent de forma transversal la 

perspectiva dels drets de les persones transsexuals en l’acció política de l’Ajuntament de 

Barcelona i debatre al Consell Municipal Lgtbi les propostes de visibilització trans a la ciutat 

que tinguin les diferents entitats trans que el conformen. 

 

b)  Proposicions amb contingut de Declaració institucional 

c)  Precs 

 

Del Grup Municipal Demòcrata: 

 

13.-  (M1519/7847) Que el Govern municipal presenti abans de la propera preinscripció un informe 

que inclogui el calendari i dotació pressupostària corresponent per garantir que el curs 2018-

2019 tots els centres educatius ubicats en barracons tinguin una ubicació definitiva i alhora que 

inicií una revisió del mapa escolar per tal de garantir que l’obertura de nous centres està 

planificada prèviament i així evitar la situació actual. 

 

La Sra. ROGNONI formula el prec; comenta que algunes escoles ja han començat a publicar les 

dates de les jornades de portes obertes, i assenyala que el seu grup va aconseguir que es passés 

de set escoles en barracons a quatre, però, malauradament, la tendència a la baixa no ha 

continuat, sinó que s’ha invertit. 

 

La Sra. ORTIZ cedeix la paraula al comissionat d’Educació. 

 

El Sr. ESSOMBA informa que els tres instituts de nova creació que hi ha en aquests moments a 

la ciutat i cinc de les nou escoles tenen el terreny totalment assignat i consignat, de manera que 

el problema no és tant el terreny com el finançament de la construcció de l’equipament, 

competència de la Generalitat, que només té assignats quatre d’aquests centres. Subratlla que en 

el moment en què es disposi, en el marc del Consorci d’Educació, de finançament per als 

equipaments, no hi haurà cap problema perquè hi hagi terreny per a la construcció: actualment 

no hi ha cap centre en què hi hagi una consignació econòmica de construcció per part de la 

Generalitat i de construcció per part del Consorci en què no hi hagi un solar assignat. Per això, 

convida el grup que ha presentat el prec a demanar a la Generalitat el finançament per als 

equipaments que la ciutat tant necessita i que estan en marxa. 

Observa que els mòduls prefabricats són el resultat d’una planificació deficient de la qual el 

Grup de BC no és agent sinó hereu, i que la valoració sobre si aquest mandat hi està havent 

planificació educativa —assegura que així és— es podrà fer en el proper mandat. Puntualitza, 

però, que aquesta planificació en el Pla estratègic del Consorci d’Educació actualment està 

bloquejada per la Generalitat. 

Pels motius exposats, el Govern entén que el prec no està en línia de la realitat actual de la 

ciutat, i no l’accepta. 

 

La Sra. ROGNONI subratlla que sempre hi ha problemes estructurals i econòmics, però, per 

solucionar-los, cal que el Govern governi, estableixi unes prioritats i gestioni un pressupost 

d’acord amb aquestes prioritats, i recorda que el seu grup, amb uns endeutaments 

importantíssims, per exemple a TMB, va prioritzar, va construir tres noves escoles i va iniciar la 

política de no instal·lar mòduls prefabricats. Demana al Govern que faci política i gestioni. 
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El Sr. ESSOMBA respon que és fonamental treballar conjuntament en aquesta qüestió, 

estratègica, amb relació a les altres administracions. 

 

El prec no s’accepta. 

 

Es dona per tractat. 

 

Del Grup Municipal Cs: 

 

14.-  (M1519/7836) Que el Govern municipal faci una prova pilot per posar màquines expenedores 

d’aliments, aigua i roba com s’ha fet al Regne Unit per tal de valorar que pugui ser un recurs a 

tenir en compte per ajudar a les persones sense llar. 

 

La Sra. BARCELÓ formula el prec; explica que, en l’experiència del Regne Unit, les màquines 

expenedores proporcionen aliments, aigua i roba a qualsevol hora del dia mitjançant una targeta 

especial que els professionals lliuren a les persones que sobreviuen al carrer, i observa que de la 

prova pilot a Barcelona es podria parlar en la reunió que s’ha de fer sobre els recursos per dotar 

les persones que viuen al carrer. Entén que aquesta mesura no solucionaria el problema, però 

milloraria la vida de les persones afectades pel fet que en cobriria necessitats bàsiques (menjar, 

aigua i roba) mentre no es reincorporen al sistema. 

 

La Sra. ORTIZ observa que no totes les experiències són traslladables automàticament a 

Barcelona, amb un model en atenció a persones sense llar de coproducció: el 2016 es va posar 

en marxa un grup motor amb totes les entitats per parlar específicament de la cobertura de 

necessitats bàsiques dins l’Acord ciutadà per una Barcelona inclusiva; es van fer entrevistes a 

les persones usuàries per saber quines n’eren les necessitats i què prioritzaven, i una de les 

conclusions va ser que el problema no és de passar gana o fred, perquè la xarxa de recursos de 

la ciutat pel que fa a cobertura en aquest sentit és bona, sinó que tenen unes altres necessitats, 

sobretot pel que fa a crear vincles emocionals, al fet que la cobertura de necessitats vagi 

acompanyada d’espais relacionals, cosa que s’està promovent, per exemple, amb l’ampliació 

dels horaris en els nous plecs de molts menjadors, i el desenvolupament d’activitats 

ocupacionals, recerca de feina, etc. 

Conclou que el prec no coincideix amb la línia que el Govern entén que cal seguir, i que es 

correspon amb el model que s’ha anat acordant, per la qual cosa no accepta el prec. 

 

La Sra. BARCELÓ agraeix la resposta i manifesta el seu total acord que el vincle emocional és 

important, però insisteix que també ho és poder donar resposta en casos de necessitat puntual. 

En aquest sentit, exposa que durant la campanya electoral, una persona sense llar va demanar-li 

on podia anar i ella va trucar al CUESB, però aquest no li va garantir que aquella persona 

pogués passar la nit i menjar al centre al qual la derivaven. Demana a la Sra. Ortiz que valori la 

possibilitat de fer una prova pilot, possibilitat que també podrien valorar els professionals que 

treballen amb els col·lectius de persones sense llar i que es podria tractar en la reunió que s’ha 

de celebrar. 

 

La Sra. ORTIZ respon que es pot valorar —per això regularment es fan reunions amb la xarxa 

d’atenció a les persones sense llar i amb els grups—, però insisteix que una màquina 

expenedora no solucionaria el problema de fons, que és d’allotjament, per la qual cosa cal parlar 

des del punt de vista estructural de les polítiques d’habitatge amb totes les administracions. 

D’altra banda, assegura que les persones sense llar coneixen la ubicació i l’horari dels punts de 

cobertura d’aliments, de roba i d’higiene, que garanteixen la cobertura de totes aquestes 
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persones. 

 

El prec no s’accepta. 

 

Es dona per tractat. 

 

Del Grup Municipal ERC: 

 

15.-  (M1519/7827) Que el Govern municipal desvinculi el pagament de la quota mínima mensual 

d’Escola Bressol Municipal mitjançant la Targeta Solidària Barcelona, articulant altres 

mecanismes per fer efectiu l’abonament d’aquesta quota mínima, de manera que aquesta targeta 

sigui utilitzada per a necessitats bàsiques de subsistència. 

 

La Sra. BENEDÍ exposa que una de les novetats de la tarifació social de les escoles bressol 

municipals posada en funcionament el curs 2017-2018 és la instauració d’una quota mínima de 

50 euros per criatura que faci visible el cost i l’esforç dels serveis que es presten per part de les 

administracions públiques, i que en el cas de les famílies més vulnerables, es garantiria des de 

Serveis Socials per evitar que cap criatura restés exclosa del sistema d’educació 0-2, 

imprescindible. El seu grup, però, no comparteix que aquesta quota, fixa en el temps i de 

caràcter estructural, es faci efectiva a través de la Targeta Solidària Barcelona, pensada per 

cobrir les necessitats bàsiques de subsistència, com ara productes d’alimentació, roba, calçat i 

material escolar per als menors d’entre 0 i 16 anys. 

 

La Sra. ORTIZ agraeix el prec i subratlla que gràcies a la nova tarifació social s’han reduït els 

preus per a moltíssimes famílies: amb les bonificacions, hi havia 900 beneficiaris a tot 

Barcelona, mentre que ara són 2.600 les famílies que es beneficien del tram més baix. 

Dit això, informa que el prec no s’accepta perquè són les famílies les que decideixen per a què 

fan servir la targeta, i observa que amb els 50 euros mensuals es cobreix l’esmorzar, el dinar i el 

berenar de l’infant de 20-25 dies al mes, de manera que té sentit cobrir aquesta despesa amb la 

targeta. Insisteix, però, que no és obligatori fer-ho, i exposa que, de fet, menys del 10% de les 

2.000 famílies ho fan. 

Tot seguit, explica que Serveis Socials i l’Institut Municipal de Serveis Socials garanteixen que 

no hi hagi ningú que per haver de pagar els 50 euros o per qüestions relacionades amb la targeta 

no vagi a l’escola bressol, ja que l’Institut Municipal de Serveis Socials pot fer, en cas 

necessari, una despesa extraordinària o un complement de suports econòmics. Demana que no 

es generi alarma sobre qüestions on no hi ha cap problema. 

 

La Sra. BENEDÍ agraeix la informació, però subratlla que si una família fa servir la targeta per 

pagar els 50 euros de l’escola bressol, és probable que no tingui prou diners per a altres coses i 

hagi d’esperar al mes següent per fer efectives aquestes altres coses. 

Comenta que una targeta és molt més efectiva perquè apodera la persona, ja que fa que no hagi 

d’anar a Serveis Socials a demanar cap ajut, i demana al Govern que estudiï la proposta: si sap 

que hi ha persones que fan servir la targeta per pagar els 50 euros de l’escola bressol, se’ls 

podria ampliar el marge de la targeta per tal d’apoderar-les. 

 

La Sra. ORTIZ entén que els grups de l’oposició sempre demanin més, però subratlla que 

l’esforç que està fent el Govern municipal en inversió social i en prestacions econòmiques 

especialment per a la infància no té precedents ni és comparable al de cap altre. D’altra banda, 

remarca que cal tenir en compte quins són els recursos disponibles i que caldria disposar d’un 

un finançament de les escoles bressol, que segurament resoldria gran part d’aquests problemes. 
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El prec no s’accepta. 

 

Es dona per tractat. 

 

Del Grup Municipal PSC: 

 

16.-  (M1519/7851) Que es lliuri per escrit als grups municipals les dades actualitzades referents a: 

quantes i quines escoles bressol noves i ampliades, així com places ja s’han posat en marxa en 

aquest mandat; quantes estan en construcció -pendents de finalitzar dins d’aquest mandat-; i 

quantes estan en fase d’elaboració del projecte, així com quan estan previstes executar-les. 

 

El Sr. MÒDOL formula el prec, motivat per la sensació del seu grup que l’únic que ha fet 

l’alcaldessa pel que fa a escoles bressol ha estat rebaixar: en campanya prometia construir 30 

noves escoles bressol amb un pressupost de 100 milions d’euros; en la mesura de govern del Pla 

de construcció de noves escoles bressol de Barcelona (abril del 2016), es va passar a 10 escoles 

noves i una ampliació i una inversió de 19,8 milions d’euros, i en la mesura de govern «Focus 

infància i ciutadania» (novembre del 2017), ja només es parla de 9 escoles bressol i una 

ampliació i ni tan sols es quantifica la inversió. D’altra banda, el Govern tampoc no compleix la 

programació que va presentar: per exemple, a l’oferta educativa del 2017-2018 no apareixen 

l’escola bressol Aurora, l’escola bressol dels Encants ni l’escola bressol de Germanetes. 

Demana al Govern que deixi d’incomplir compromisos, incompliments inadmissibles en el cas 

de les escoles bressol a Barcelona. 

 

La Sra. ORTIZ cedeix la paraula al comissionat d’Educació. 

 

El Sr. ESSOMBA subratlla que l’educació 0-3 és una qüestió prioritària per al Govern, com 

demostra la presentació, l’abril del 2016, del Pla de construcció de noves escoles bressol de 

Barcelona, que nega que no s’estigui complint: la previsió de solars i de construcció està en 

sintonia amb els temps i els tràmits administratius necessaris per desenvolupar el Pla. 

A continuació, indica que el Govern accepta el prec perquè no té cap inconvenient a facilitar 

informació perquè el grup que la sol·licita pugui contrastar amb fets i dades les sensacions que 

té i que algunes de les afirmacions que s’han realitzat es puguin desmentir. 

 

El Sr. MÒDOL agraeix l’acceptació del prec i demana que, si és possible, en la resposta que es 

faciliti per escrit es comparin les 30 noves escoles bressol que es van prometre en campanya 

amb les 11 posteriors, les 9 i l’execució d’aquestes. 

 

El Sr. ESSOMBA contesta que el que es farà és respondre per escrit de la mesura de govern 

aprovada al Plenari l’abril del 2016. 

 

El prec s’accepta. 

 

Es dona per tractat. 

 

Del Grup Municipal PP: 

 

17.-  (M1519/7840) Que el Govern municipal adopti les mesures necessàries per garantir l’intercanvi 

d’alumnes de l’ESO en els centres educatius de la ciutat. 
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La Sra. ESTELLER formula el prec, motivat per les afectacions que està tenint el procés 

independentista en l’educació, concretament en l’intercanvi d’alumnes d’ESO d’alguns centres 

educatius. Especifica que algunes famílies de l’Escola Pia han rebut un missatge del 

Departament de Projectes d’Intercanvi que diu que, a causa dels esdeveniments polítics a 

Catalunya, no hi ha suficients alumnes i famílies interessats a participar en l’intercanvi amb 

Barcelona, cosa que afecta els alumnes que volien fer aquests intercanvis amb França. 

Subratlla que els intercanvis són molt positius per als alumnes, una gran experiència que els 

ofereix més oportunitats de fomentar les relacions amb alumnes i professors d’altres països i 

conèixer-ne la cultura i la llengua, motiu pel qual el Govern hauria d’adoptar les mesures 

necessàries perquè les escoles afectades puguin seguir el programa d’allotjaments previst amb 

famílies franceses. 

Per acabar, indica que en aquesta actuació por intervenir el Consorci d’Educació, però també el 

mateix Ajuntament, per traslladar la imatge de Barcelona com a ciutat on es pot conviure, tot 

explicant bé la situació actual per evitar percepcions distorsionades que afecten aquests 

programes. 

 

El Sr. ESSOMBA demana que no s’intoxiqui el debat educatiu amb el tema del procés polític 

que viu el país amb relació a les diferents visions sobre com hauria de ser la constitució jurídica 

i política de Catalunya. 

Dit això, indica que el Govern accepta el prec, perquè coincideix en la necessitat de donar 

suport a la internacionalització de l’educació, un bé per a l’alumnat. 

D’altra banda, informa que actualment hi ha 21 centres implicats en programes de mobilitat a la 

ciutat, en el marc del programa Erasmus, tipologia KA1, i afirma que el Govern continuarà 

esforçant-se per treballar en aquesta direcció, coordinar millor els serveis de suport a la 

internacionalització, aprofitar millor la plataforma de ciutats educadores i donar-ne més difusió, 

ja que la internacionalització en un món global i en una Europa oberta és un requeriment 

imprescindible d’una educació de qualitat. 

 

La Sra. ESTELLER agraeix l’acceptació del prec i assenyala que cal conèixer les causes de les 

percepcions distorsionades sobre la situació a Catalunya per evitar que es repeteixin i que tornin 

a entorpir l’intercanvi d’alumnes, tan positiu per a les seves vides. 

 

El Sr. ESSOMBA puntualitza que, segons la informació del Consorci d’Educació, la situació és 

de normalitat —ja ha exposat el nombre elevat de centres que participen en els intercanvis—, 

però subratlla que si hi ha algun cas específic que calgui tractar, el Govern municipal i el 

Consorci d’Educació estan oberts a treballar-lo, sigui quina sigui la causa que motivi la 

disfunció en els intercanvis. 

 

El prec s’accepta. 

 

Es dona per tractat. 

 

d)  Preguntes 

 

Del Grup Municipal Demòcrata: 

 

18.-  (M1519/7848) - Quin nivell de decibels generen els vehicles i altres màquines emprats pel 

servei de neteja i recollida tant de dia com de nit, tant elèctrics, com benzina/dièsel, a la nostra 

ciutat, amb la possible consegüent afectació als col·lectius vulnerables en termes de salut? 

 



 

Ref: CCP 1/18 Drets Socials, Cultura i Esports 

v. 17/ 1/ 2018 9: 3 
46 

La Sra. ROGNONI formula la pregunta, motivada per una dada recollida a l’informe de salut de 

l’Agència de Salut Pública presentat el 2016, que diu que la contaminació acústica representa 

un dels problemes més greus que afecta la salut i la qualitat de vida, i és el tercer factor més 

important de càrregues per malaltia, per darrere de la pol·lució ambiental i el tabac —entre un 

30% i un 75% de la població percep molt soroll. Exposa que arran de l’informe, el 19 de 

desembre de 2017 el Govern va crear el grup de treball «Soroll i salut de Barcelona», on també 

es presenta un informe sobre els problemes que posa de manifest la ciutadania: els aspectes de 

soroll que afecten un 2% de la població estan relacionats amb la neteja i la recollida de residus, 

el doble que el soroll provocat per pisos turístics o alarmes i sirenes. 

D’altra banda, observa que les màquines de recollida de neteja que operen a la nit afecten 

especialment la salut dels veïns, ja que perjudiquen la son dels dos grups més vulnerables (gent 

gran i infància). 

 

La Sra. ORTIZ cedeix la paraula al Sr. Carles Vázquez, director de Serveis de Neteja. 

 

El Sr. VÁZQUEZ saluda tothom; subratlla que tots els vehicles del servei de neteja i recollida 

d’escombraries de l’Ajuntament estan homologats pel marcatge sonor que fixa la Unió Europea 

i, per tant, són vehicles que compleixen la normativa, i observa que les molèsties generades 

durant la realització dels treballs depenen de múltiples factors, com ara els mateixos vehicles, la 

tipologia del carrer, la quantitat de contenidors que hi hagi en un punt de recollida, l’horari de 

pas, si es neteja o es recull i el soroll de fons del carrer. 

A continuació, esmenta algunes de les mesures que s’estan desenvolupant —es presentaran a la 

Taula de Soroll— per minimitzar al màxim les molèsties que provoca el servei en determinats 

casos. 

En primer lloc, es milloren tecnològicament els vehicles. Actualment, el 24% de la flota de 

recollida d’escombraries i de neteja és elèctrica o híbrida, percentatge considerable si es té en 

compte que són més de 300 vehicles adquirits fa vuit anys. 

En segon lloc, els vehicles s’adapten als diferents models d’espai públic: s’intenta posar els 

vehicles que generen menys soroll als carrers en què, per tipologia, les molèsties poden ser més 

grans. 

En tercer lloc, es milloren els contenidors per reduir les friccions mecàniques que provoquen les 

seves peces. 

En quart lloc, es milloren qüestions organitzatives: es desplaça la recollida de vidre a franges 

horàries a partir de les vuit del matí (les nou el cap de setmana), es desplaça la recollida de la nit 

al dia per sobre de les rondes, on no hi hagi problemes de trànsit, s’incorporen bufadors 

elèctrics, i es fa una prova pilot en zones d’oci nocturn per modificar la sistemàtica de neteja 

per evitar que les llaunes s’arrosseguin per terra —prèviament un operari o una operària les 

recull a mà. 

 

La Sra. ROGNONI agraeix molt la resposta, però observa que no ha contestat quin és el nivell 

de decibels dels vehicles (l’OMS fixa el màxim diürn en 55 decibels i el nocturn, en 40). 

Demana que si no es pot facilitar la resposta en aquest moment, es faciliti per escrit. 

 

El Sr. VÁZQUEZ respon que es preveu que el nou mapa de soroll que està desenvolupant 

l’Ajuntament reculli totes aquestes dades actualitzades. 

 

La Sra. ROGNONI insisteix a preguntar si es contestarà per escrit quin és el nivell de decibels 

dels vehicles de neteja. 

 

La Sra. ORTIZ li ho confirma. 
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Es dóna per tractada. 

 

Del Grup Municipal Cs: 

 

19.-  (M1519/7837) Quines accions ha fet el Govern municipal per tal d’evitar el col·lapse en els 

Serveis d’Urgències dels Hospitals de Barcelona que pertanyen al Consorci Sanitari de la ciutat 

de Barcelona? 

 

La Sra. BARCELÓ formula la pregunta. 

 

La Sra. ORTIZ cedeix la paraula a la comissionada de Salut. 

 

La Sra. TARAFA agraeix la pregunta i recorda que la competència de la gestió de les urgències 

a la ciutat és cent per cent de la Generalitat. 

Indica, però, que l’Ajuntament ha dut a terme, en el Consorci Sanitari de Barcelona, en el Parc 

Salut Mar i a Sant Pau, actuacions que han pogut ajudar a pal·liar la situació d’urgències, en 

què, efectivament, hi ha un col·lapse. 

Exposa que s’han obert més de 60 llits a l’Hospital de l’Esperança, hi ha una unitat 

d’hospitalització a domicili al Mar i al Clínic, una àrea de fragilitat a Sant Pau i l’àrea de suport 

a la cronicitat, s’obren dues plantes a l’Esperança (una ja està en marxa), i els professionals fan 

tot allò que poden i més. Observa, però, que amb això no n’hi ha prou per posar fi a la situació, 

com l’Ajuntament ha posat de manifest reiteradament al Consorci, i que cal repensar el model: 

és necessari donar molta més força a l’atenció primària i, per tant, augmentar-ne el pressupost 

(13 milions l’any per a tot Catalunya és totalment insuficient). 

En darrer lloc, assenyala que el Consorci s’ha compromès a fer un pacte de ciutat que vagi molt 

més enllà per solucionar un problema que, en ciutats envellides com Barcelona, continua 

creixent. 

 

La Sra. BARCELÓ agraeix les explicacions, però subratlla que cal fer molt més per solucionar 

un problema que no és nou (l’agost del 2015 ja hi havia col·lapse a la Vall d’Hebron) i que avui 

es manifesta, per exemple, amb les sis hores d’espera que hi havia recentment a les urgències de 

l’Hospital del Mar o els cinc dies per tenir un llit a la Vall d’Hebron, esperes que afecten els 

pacients que, a més d’estar malalts, han de patir la manca de gestió de l’Administració pública. 

Esmenta un article de la Sra. Tarafa i la Sra. Ortiz («Les urgències sanitàries: del col·lapse a les 

solucions a partir d’un bon diagnòstic») que es va publicar al desembre del 2016, en què es 

parlava de crear una comissió d’estudis i de fer una avaluació i un protocol; pregunta si tot això 

s’ha fet —en cas afirmatiu, no se n’ha informat a la Comissió—, i subratlla que el Consorci 

Sanitari podria fer molt més del que fa, i el Govern municipal, que hi participa, ha d’impulsar 

aquesta tasca i informar-ne. D’altra banda, comenta que el sindicat d’infermers ha dit que es pot 

fer molta més prevenció, i que es necessiten més llits i més recursos pel que fa al personal —

coincideix que la feina dels professionals de la salut, que sovint treballen sota mínims, és 

extraordinària. 

Conclou que el Govern hauria de concretar quines mesures s’han pres i què s’ha aconseguit. 

 

La Sra. TARAFA expressa l’opinió que el que s’està aconseguint en un consorci amb gestió 

compartida, el Consorci Sanitari de Barcelona, és històric —s’han aconseguit tirar endavant 

coses que no s’havien aconseguit mai des de l’Ajuntament de Barcelona—, i respon a la 

Sra. Barceló que gràcies a la comissió de seguiment s’han pogut fer, entre d’altres, les mesures 

que ha esmentat, sense les quals la situació seria encara pitjor. 
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Reconeix que calen moltes més mesures, però observa que moltes depenen de la Generalitat, 

per la qual cosa cal fer algunes de les demandes a aquest ens. 

 

Es dóna per tractada. 

 

Del Grup Municipal ERC: 

 

20.-  (M1519/7828) Quin és actualment l’estat i el grau de desenvolupament de les polítiques 

municipals d’habitatge públic a la ciutat de Barcelona? 

 

La Sra. BENEDÍ formula la pregunta, motivada per la poca transparència en les xifres 

públiques sobre habitatge. Concreta que a la pàgina web del Patronat, les últimes xifres oficials 

d’habitatge són del primer semestre del 2016, abans de l’aprovació del Pla pel dret a l’habitatge, 

cosa que contrasta amb les plataformes immobiliàries, que sí que presenten les seves dades 

trimestralment. 

Subratlla que és inadmissible que l’Ajuntament no sigui un exemple de transparència, i que tant 

els ciutadans com els partits polítics de l’oposició mereixen conèixer les dades oficials, els 

darrers per poder treballar amb totes les eines possibles per millorar la ciutat. 

 

El Sr. MONTANER respon que el Govern es va comprometre a presentar informes anuals, a 

principis del 2017 se’n va presentar el referent al 2016, i ara s’està elaborant el del 2017, que 

s’intentarà presentar al març —les dades de les 59 actuacions del Pla, i d’altres, es comencen a 

tenir ara. D’altra banda, assenyala que s’estan valorant uns indicadors de sèries anuals per 

veure’n l’evolució, cosa que requereix una elaboració, i posa de manifest el compromís 

d’intentar reunir-se amb els grups a finals de febrer per facilitar-los les dades disponibles i 

explicar-los com s’està elaborant l’informe de l’aplicació del Pla de l’habitatge durant el 2017. 

 

La Sra. BENEDÍ agraeix la intervenció, però entén que aquesta no dona resposta a la pregunta, 

que demana quan es preveu actualitzar el web del Patronat de l’Habitatge i fa referència a 

l’opacitat en el web. 

Confirma que a principis del 2017 es va presentar un informe als grups, però indica que aquest 

era incomplet, i diu al Govern que si en algun moment li falta alguna dada, la busqui —és la 

seva feina i té molts tècnics per fer-la— i la faciliti tant a la ciutadania com als grups 

municipals, que per treballar per la ciutat necessiten disposar de tota la informació pertinent. 

Per acabar, explicita que el seu grup demana que s’actualitzin les eines que tenen la ciutadania i 

els grups de l’oposició per controlar la feina que fa el Govern. 

 

El Sr. MONTANER explica que les xifres d’habitatge, juntament amb altres publicacions 

digitals del Patronat, el futur institut, estan en procés de revisió i actualització, com a part del 

projecte de la revista, i tot això, que s’ha tirat endavant durant aquest any, seguint el procés 

d’unificació del Patronat amb BAGURSA, entre altres qüestions, ha provocat endarreriments i 

que la web no estigui actualitzada, però està a punt de posar-se al dia. 

 

La Sra. BENEDÍ agraeix que hagi reconegut la manca d’actualització del web, encara que hagi 

estat en la segona intervenció. 

 

Es dóna per tractada. 

 

Del Grup Municipal PSC: 
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21.-  (M1519/7852) Quants ciutadans es troben actualment inscrits al registre de sol·licitants 

d’habitatge de protecció oficial a Barcelona i quants habitatges protegits s’han acabat i quants 

més en preveuen acabar al llarg del present mandat, tenint en compte la programació i els 

recursos al servei de l’Ajuntament abans esmentats? 

 

El Sr. MÒDOL formula la pregunta i demana al Sr. Montaner que, si és possible, li faciliti la 

resposta per escrit. 

 

El Sr. MONTANER assenyala que ha estat un gran esforç replantejar per complet el Patronat 

Municipal de l’Habitatge i crear l’Institut Municipal de l’Habitatge i Rehabilitació de 

Barcelona, que arriba amb molt de retard, i informa que la mitjana d’habitatges de lloguer del 

2011 al 2015 era de 74, i al final d’aquest mandat s’haurà multiplicat per deu (723 habitatges). 

D’altra banda, s’ha duplicat el personal que hi treballa, amb tècnics de BAGURSA i de 

REGESA, i es multiplicaran les promocions. Indica que el canvi es notarà a principis del proper 

mandat, quan hi haurà 730 habitatges acabats i 3.300 en producció, nous, que se sumaran als 

que s’han incorporat per compres o cessió (la borsa de lloguer en gestionarà uns 1.250). 

Pel que fa a la pregunta, informa que hi ha 36.500 unitats de convivència inscrites al Registre, 

que justifiquen la necessitat d’habitatge i que estan en els recursos que marca la llei. 

 

El Sr. MÒDOL dona les gràcies per la informació. 

 

Es dóna per tractada. 

 

Del Grup Municipal PP: 

 

22.-  (M1519/7839) Quin és el calendari previst de construcció i posada en funcionament del nou 

camp municipal de rugbi de Barcelona? 

 

La Sra. ESTELLER formula la pregunta, i comenta que el Grup del PP ha reivindicat en 

nombroses ocasions la creació del cinquè camp de rugbi de Barcelona, que necessita un camp 

en què es puguin disputar partits internacionals, amb grades fixes i grades supletòries. Indica 

que el seu grup va incorporar aquesta reivindicació en el pressupost del 2012 i a l’acord 

d’inversions del 2013 i, si bé era molt difícil trobar un espai amb les característiques 

necessàries, finalment se’n va trobar un, tocant Sant Adrià del Besòs: es preveia convocar el 

concurs abans de l’estiu del 2015 i que s’inaugurés a finals del 2016, però a finals del 2015, el 

Govern de BC va dir que tenia la voluntat de fer aquest camp i que era una prioritat, però estava 

valorant si fer-lo en aquell espai o en un altre. 

 

La Sra. ORTIZ cedeix la paraula a la comissionada d’Esports. 

 

La Sra. CARRANZA confirma que per al Govern el rugbi i els camps de rugbi són una 

prioritat, i posa de manifest la dificultat de trobar un espai on ubicar un camp de rugbi 

(aproximadament 7.500 m
2
 més els vestidors i espais adjacents) en una ciutat tan densa. 

Informa que durant el 2017 s’ha pres una decisió important pel que fa a aquest esport: al centre 

del camp d’atletisme de la Mar Bella s’ha instal·lat el camp de gespa artificial per prioritzar-hi 

la pràctica del rugbi, que estava compatibilitzada amb la de l’atletisme, actuació amb la qual 

s’ha donat resposta a una reivindicació històrica. 

D’altra banda, explica que, atès que les negociacions amb Sant Adrià no van arribar a bon port, 

per qüestions d’inversió, ja que demanaven un port que pagués l’Ajuntament, es va continuar 

buscant un espai i se n’ha trobat un al carrer Santander, que s’ha inclòs dins del Pla de barri de 
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Bon Pastor. S’ha encarregat el projecte a BIMSA perquè faci l’estudi previ per poder fer tots els 

tràmits administratius pertinents —hi ha d’haver un canvi de qualificació— i, a continuació, es 

farà el projecte executiu (en aquest mandat), i la inversió definitiva del camp s’inclourà en el 

PIM del proper mandat. 

 

La Sra. ESTELLER agraeix la resposta, però lamenta que l’acord amb Sant Adrià no es 

materialitzés, ja que era una bona ubicació i hauria permès que el camp de rugbi, tan necessari, 

fos una realitat abans. Lamenta també que el camp no es tingui en aquest mandat, en què l’únic 

que hi haurà serà el projecte, ja que aquests retards perjudiquen l’esport. 

Per acabar, encoratja el Govern a accelerar al màxim tots els tràmits perquè el camp sigui una 

realitat al més aviat possible. 

 

Es dóna per tractada. 

 

e)  Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 

 

Del Grup Municipal Demòcrata: 

 

23.-  (M1519/7849) Que el Govern municipal informi sobre l’estat d’execució de la proposició 

aprovada a la Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports de setembre de 2017, amb el 

contingut següent: (M1519/6834) La Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports insta al 

Govern municipal a: Acordar destinar l’edifici del Palau Municipal d’Esports de Barcelona a 

usos esportius compatible amb usos comunitaris. Presentar en el termini de tres mesos en 

aquesta comissió un projecte de remodelació i usos del Palau Municipal d’Esports de 

Barcelona. 

 

La Sra. FANDOS enuncia la proposició; posa de manifest que no s’ha presentat l’estudi que es 

demanava que es presentés com a màxim al desembre, i subratlla que en la darrera sessió del 

Plenari, el Grup del PSC va presentar un prec en la mateixa línia i no es va acceptar, encara que 

la proposició havia estat aprovada sense cap vot en contra. Ho troba inadmissible, i demana a la 

presidenta que exigeixi el compliment dels compromisos adoptats. Afegeix que la Unió de 

Federacions Esportives, entitat que aplega 69 federacions, 12.000 clubs i 700.000 federats, al 

desembre va remetre una carta a l’alcaldessa per demanar el mateix que havia demanat el Grup 

Municipal Demòcrata al setembre. 

 

La Sra. ORTIZ cedeix la paraula a la comissionada d’Esports. 

 

La Sra. CARRANZA recorda que el Palau d’Esports, instal·lació emblemàtica de la ciutat 

creada el 1955 per als II Jocs del Mediterrani (els únics celebrats a Barcelona), va funcionar 

com a teatre musical del 2000 al 2007 i el 2015 es va tancar perquè no oferia les condicions de 

seguretat mínimes. El juny del 2016, a proposta de la Comissió de Drets Socials, Cultura i 

Esports, es va crear una comissió conjunta entre Esports i Cultura per decidir-ne els usos futurs, 

en què es va plantejar prioritzar els usos esportius. 

Exposa que existeix també una proposta de remodelació —no un projecte— per recuperar l’ús 

esportiu de la instal·lació, així com altres propostes, i l’estudi sobre la viabilitat dels usos 

esportius i comunitaris ja està encarregat, però encara no està acabat. 

 

La Sra. FANDOS agraeix la resposta, que li dona esperança després que la Sra. Colau digués 

que de cap manera es destinaria el Palau a usos esportius, i posa de manifest que la qualificació 

del Palau obliga que en qualsevol intervenció se’n mantinguin les façanes, el volum, els 
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elements interiors, etc., manteniment que seria molt difícil si es destinés a un altre ús. 

D’altra banda, observa que a la ciutat manquen pavellons d’aquesta mida, per la qual cosa és 

una bona notícia que s’obri la porta a la possibilitat que es destini a usos esportius. 

 

La Sra. ORTIZ cedeix la paraula a la comissionada. 

 

La Sra. CARRANZA repeteix que també hi ha altres propostes d’usos i indica que el que es 

farà, amb tots els estudis disponibles, és debatre, valorar i estudiar, amb seny i amb la màxima 

reflexió possible, quin ha de ser el futur ús del Palau d’Esports. 

 

Es dóna per tractada. 

 

Del Grup Municipal PP: 

 

24.-  (M1519/7841) Es requereix el Govern municipal que informi sobre les gestions realitzades i 

l’estat d’execució del prec següent (M1519/4177), acceptat en la sessió de 20 de setembre de 

2016: Que el Govern municipal: - Posi en funcionament, de forma immediata, els 40 pisos 

unipersonals del servei «Housing first» per a persones sense llar cronificades per tal que tinguin 

un habitatge estable. - Procedeixi a crear 50 nous habitatges el 2017 per tal de cobrir necessitats 

i adaptar-se a la realitat del sensellarisme cronificat. - Faci un protocol amb els criteris per 

accedir a aquests tipus d’habitatges. 

 

La Sra. ESTELLER enuncia el prec del qual es demana seguiment, relacionat amb la 

construcció d’habitatges en el marc de les mesures de housing first. 

 

La Sra. ORTIZ matisa que no es tractava de construcció d’habitatge, ja que, de la manera com 

es va dissenyar en l’anterior mandat l’habitatge, hi havia un contracte i s’anava a buscar al 

mercat privat a través d’entitats. 

Dit això, informa que en aquest moment s’està elaborant el nou plec de condicions del contracte 

de primera llar per donar continuïtat al servei contractat, però revisant totes les dificultats que 

les mateixes entitats que ho gestionen estan fent arribar al Govern: les condicions en el mercat 

ordinari no són les mateixes que fa tres anys i tenen dificultats perquè els renovin els contractes. 

Explica que l’increment del preu del lloguer, especialment d’aquest tipus d’habitatges, d’una 

habitació, està complicant molt la cerca d’habitatges a totes les entitats i també a l’Ajuntament. 

Assenyala que es vol oferir una alternativa al mercat privat, de manera que també hi hagi cessió 

del parc públic per cobrir una part del housing first, i exposa que dos anys després de la 

implementació d’aquesta metodologia, s’està avaluant juntament amb les entitats, tenint en 

compte aspectes com ara la conveniència de passar de macroequipaments a habitacions 

individuals, que satisfan més les persones que hi han de viure. 

Per acabar, explicita que si l’actuació s’ha endarrerit ha estat per qüestions relacionades amb la 

contractació i per la dificultat de trobar la tipologia d’habitatge adient. 

 

La Sra. ESTELLER subratlla que el model de housing first és un bon model que permet oferir 

una solució i una vida estable a persones que tenen cronificació. 

Reconeix que no es tracta de construcció d’habitatges sinó d’una creació que han de fer entitats 

com Arrels, molt centrada a aconseguir crear el màxim nombre d’habitatges. 

Celebra que una part del parc d’habitatges de l’Ajuntament es destini a aquests projectes —

confirma que el preu del lloguer a la ciutat ha augmentat— per tal d’oferir solucions al més 

aviat possible, i pregunta si es pot concretar el calendari per a la creació dels 50 habitatges que 

demanava el prec. 
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La Sra. ORTIZ respon que els plecs que s’estan elaborant són per al 2018, i dins dels criteris 

d’adjudicació d’habitatge dotacional s’ha incorporat el criteri de sense llar, que abans no existia, 

i s’hi reserva un percentatge. 

 

Es dóna per tractada. 

 

Del Grup Municipal CUP: 

 

25.-  (M1519/7822) Quin és l’estat de l’execució dels acords presos en la Comissió de Drets Socials, 

Cultura i Esports del mes de setembre de l’any 2017: (M1519/6804) La Comissió de Drets 

Social, Cultura i Esports acorda: - Que es plantegi a mig termini la municipalització del servei 

d’acolliment d’urgència per dones que viuen situacions de violència masclista i els seus fills i 

filles. - Que a través d’aquest procés s’equipari les condicions de les treballadores d’aquest 

servei a les treballadores de serveis socials, amb les categories adequades, millorant d’aquesta 

manera les seves condicions laborals i s’avanci per la presa de decisions conjuntament entre 

usuàries i treballadores; treballant colze a colze amb la regidoria de feminismes LGTBI. - Que 

es treballi per facilitar i garantir la coordinació entre els diferents serveis de prevenció i atenció 

a la violència masclista de la ciutat, tenint en compte el conjunt de recomanacions fetes a partir 

de l’avaluació que es va fer del circuit de violències masclistes. 

 

La Sra. ROVIRA enuncia la proposició de la qual demana seguiment. 

 

La Sra. ORTIZ assenyala que, tal com es va explicar en el debat sobre la proposició, abans 

d’internalitzar el servei, que és d’una naturalesa diferent de la d’altres que s’han internalitzat, 

cal fer un estudi que valori la capacitat de l’estructura tècnica de Feminismes i LGTBI per 

assumir la internalització i les situacions contractuals. Indica que aquest estudi es farà durant 

aquest 2018 entre Recursos Humans i la Gerència de l’Àrea de Drets a la Ciutadania i, un cop 

acabat aquest procés i en funció de les valoracions resultants, es podrà comentar, però ara per 

ara la Regidoria no ha facilitat més informació. Afegeix que aquesta mateixa informació s’ha 

fet arribar a les treballadores per correu, i hi ha el compromís de facilitar-los tota la informació i 

celebrar una reunió específica per tractar la qüestió. 

 

La Sra. ROVIRA agraeix la informació i constata que les treballadores feia tres mesos que 

demanaven una reunió i no va ser fins que el seu grup va entrar aquesta petició que se’ls va 

contestar que es volia fer aquest estudi. Demana que el Govern es prengui seriosament les 

treballadores, que reclamen una sèrie de condicions mínimes per treballar, i no esperi una 

petició de l’oposició per donar-hi resposta. 

Dit això, explicita que, a banda de la diferència salarial que tenen les treballadores d’aquest 

servei amb les d’altres serveis que no estan especialitzats i a banda també de la situació de 

manca d’informació o de bona coordinació al conjunt del circuit, les treballadores posaven de 

manifest que el contracte finalitza el 2018, de manera que cal actuar urgentment. Pregunta al 

Govern si té previst fer-ho abans que realment hagi de tornar a sortir a concurs o que ho pugui 

municipalitzar. 

 

La Sra. ORTIZ respon que no té més informació que la que ha facilitat i que fins que no hi hagi 

l’estudi no es podrà compartir més informació sobre calendaris, però s’ofereix per parlar-ne tot 

el que calgui. 

 

Es dóna per tractada. 
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La Sra. BENEDÍ dona per finalitzada la sessió. 

 

VI) Mocions 

 

No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presidència aixeca la sessió a les 13.43 h. 


